
… blijf op de hoogte!Berichten uit de buurt

A\W februari maart 2024 Archipel\Willemspark verschijnt 5x per jaar in een oplage van 5.000 exemplaren

Meld u aan voor de nieuwsbrief 
Ontvang iedere 14 dagen een nieuwsbrief in uw mail 
met het actuele nieuws uit Archipel\Willemspark.  
Scan de QR of ga naar de website om u aan te melden. 
archipelwillemspark.nlscant u mij

For our International Residents  
On page 5 of this newspaper you will find The Page in 
English. You will also find a lot of information and news 
about the neighborhood on the neighborhood website. 
archipelwillemspark.nl

Wat speelt  
er in de wijk? 
Bezoek de 
buurtwebsite

 archipelwillemspark.nl

Page 05 
The Page 

in English

Bronovo 
Hoe staat het 
er nu mee? 
— p.03

Carla Krutzen 
Kunstmaker 
in onze buurt 
— p.10

Yoga Alley 
Voel je goed in  
de Javastraat 
— p.06

et bestaande ver-
blijf moest weg uit 
de vorige locatie 
aan de Alexander-
straat. Kindergarden 

biedt plaats aan 96 kinderen 
overdag en 44 kinderen in na-
schoolse opvang. Ouders die 
hun kleuter hier onderbrengen 
betalen per kind een tarief van 
€12,39 per uur. Eind januari 
organiseerde Kindergarden 
een ‘open avond’ voor buurt-
bewoners.

De afgelopen maanden is het 
pand van binnen grondig ver-
bouwd en ook de buitenruim-
te werd aangepakt, inclusief 
de aanleg van speelruimtes. 
Veel van het bestaande groen 
is verdwenen, mede vanwe-
ge noodzakelijke sanering 
van de zwaar vervuilde grond. 
Gelukkig bleef de monumen-
tale, beschermde beuk aan de 
Riouwstraat, op aandrang van 
de Haagse Bomenstichting, in 
het saneringsproject gespaard 
en is er nieuw groen geplant.

Van meet af aan is door veel 
omwonenden bezwaar tegen 
de vestiging van het kinder-
dagverblijf aangetekend, voor-
al (maar niet alleen) vanwege 
de verwachte verkeersoverlast 

en verkeersonveiligheid. Im-
mers, Bankastraat en Banka- 
plein zijn drukke wegen met 
veel auto- en fietsverkeer, het 
zijn doorgangsroutes voor 
hulpdiensten, en vlakbij de in-
gang van de locatie is een veel-
gebruikte halte van buslijn 22. 
Er is nauwelijks tot geen plek 
voor parkeren, ook niet op  
het terrein zelf, en dus ook 
nauwelijks ruimte voor met  
de auto halen en brengen. Het 
risico op brokken is aanwezig. 

De gemeente gaf desondanks 
en zonder grondig te toetsen 
op veiligheid, overlast, lawaai, 
tuinbestemming en wat dies 
meer zij een vergunning af, 
ook omdat het bestemmings-
plan een ‘maatschappelijke 
functie’ voor het pand toelaat. 
Wat het halen en brengen van 
kleuters betreft hopen ge-
meente en Kindergarden dat 
ouders dat lopend of per fiets 
gaan doen. Dat lijkt op het mo-
ment te werken.

Na de vergunningverlening 
door de gemeente hebben 
omwonenden, bijgestaan door 
advocaat en buurtgenoot Ru-
pert van Heijningen, en samen 
met de Bewonersorganisatie 
A\W, formeel bezwaar bij de 
gemeente ingediend. In het 
genoemde bestemmingsplan 
is immers de bepaling opgeno-
men dat er voor kinderopvang 
voldoende ruimte moet zijn 
om veilig in en uit te kunnen 
stappen zonder belemme-
ring van de doorstroming van 
verkeer. En die ruimte is er 
niet. Ook de HTM achtte het 
afzetten van kinderen rond 
het Bankaplein gevaarlijk en 
belemmerend voor bus 22. De 
Adviescommissie bezwaar-
schriften, een commissie die 
de gemeente adviseert, heeft 
echter geoordeeld dat de ge-
noemde bepaling niet geldt: 
Omdat volgens het bestem-

mingsplan kinderopvang nu 
eenmaal is toegestaan, is er 
geen ruimte om nog nadere 
voorwaarden te stellen. Aan 
verkeersoverlast en -veiligheid 
wordt in het advies niet toege-
komen. De gemeente heeft het 
advies zonder dralen overge-
nomen.

Bezwaarmakers toonden zich 
teleurgesteld over de uitkomst 
en misschien nog wel het 
meest over het gemak waar-
mee de gemeente over seri-
euze bezwaren heenstapte en 
van meet af aan meeging in de 
wensen van Kindergarden BV.  
De mogelijkheid van beroep  
bij de rechter stond open, 
maar het risico van een lang-
durige en kostbare rechtszaak 
woog voor omwonenden te 
zwaar. Tot nu toe lijkt het met 
de verkeersoverlast overigens 
erg mee te vallen. AH

Het Walking Dinner viert dit jaar 
zijn 10-jarig jubileum. De voorberei-
dingen zijn in volle gang, dus noteer 
de datum alvast in uw agenda. Het 
Walking Dinner is een geweldige ma-
nier om je buren te leren kennen en 
je onderdeel te voelen van de buurt.

In diverse ‘eet’zalen in onze buurt 
krijgen gasten een 3-gangenmenu met 
bijpassende wijnen geserveerd. En-
thousiaste thuiskoks bereiden heerlijke 
gerechten, gesponsord en geïnspireerd 
door onze winkels/leveranciers. Tij-
dens elke cursus zitten de gasten met 
een andere groep op een andere loca-
tie. De chef-koks kunnen zelf bepalen 
hoeveel gangen ze koken en hoeveel 
gasten ze ontvangen. Er wordt reke-
ning gehouden met dieetwensen.

Voor deelname, als chef of gast, zie… 
  willemarchipel.nl

The Walking Dinner is celebrating 
its 10th Anniversary this year on 
March 23rd.  Preparations are un-
derway, so save the date in your di-
ary.  The Walking Dinner is a great 
way to get to know your neighbors 
and feel part of the neighborhood. 

Guests are served a 3-course meal with 
matching wines in various ‘dining’ 
rooms in our neighborhood.  Enthusias-
tic home cooks prepare delicious dishes 
sponsored and inspired by our shops/
suppliers.  During each course guests sit 
with a different group at a different lo-
cation.  The chefs are free to decide how 
many courses they cook and how many 
guests to receive.  Dietary requirements 
are taken into account. 

To participate, as chef or guest, see…
  willemarchipel.nl

Walking 
Dinner
zaterdag 23 maart

Saturday March 23

Illustratie Jean
 C

loos

Kinderdagverblijf open!
Op 22 januari werd een kinderdagverblijf geopend in  
de voormalig burgemeesterswoning aan Bankaplein 3, 
een rijksmonument. Het kinderdagverblijf wordt  
gerund door Kindergarden BV, onderdeel van het 
Amerikaanse bedrijf Bright Horizons. 

Alaaf?

H

   
Er is nauwelijks  
tot geen plek voor 
parkeren, ook niet 
op het terrein zelf

It’s
Walking 
Dinner 

time!

save 
the  

date 



Archipel\Willemspark februari maart 2024   0302   februari maart 2024 Archipel\Willemspark

Celebesstraat 4, 2585 TJ Den Haag
✆ 070 404 95 80 (of 070 350 35 11)
secretariaat@archipelwillemspark.nl

contact duurzaamheid
duurzaam@archipelwillemspark.nl
contact ruimtelijke ordening
ruimtelijkeordening 
@archipelwillemspark.nl
contact verkeer
verkeer@archipelwillemspark.nl
contact openbare ruimte
openbareruimte 
@archipelwillemspark.nl
contact cultuur
cultuur@archipelwillemspark.nl

contact zorg en welzijn
Tjibbe Ypma, tj.ypma@kpnmail.nl 

Bestuur Bewonersorganisatie  
Archipel\Willemspark 
voorzitter: Nico Westpalm van Hoorn 
secretaris: Arthur Overlack
penningmeester: Ewoud Modderman 
secretariaat@archipelwillemspark.nl 
lid: Derk Hazekamp
derk@archipelwillemspark.nl
lid: Hans Khouw
internationaal@archipelwillemspark.nl
lid: Agnès Philipse   
verkeer@archipelwillemspark.nl
lid: Willem Vader 
willemvader@archipelwillemspark.nl

nieuws voor de wijkkrant
wijkkrant@archipelwillemspark.nl 
Celebesstraat 4, 2585 TJ Den Haag 
✆ 070 350 35 11

redactie 
Kiddy Kohnstamm, hoofdredacteur 
Arjan Hamburger
Susana Overlack 
Engelien Scholtes
Jan Wychers
Kaarina Zimmer, The Page in English

aan deze uitgave werkten mee
Jelle de Boer, Cora den Boer,  
Bart Brouwer, Jaap Jan Brouwer, 
José Buschman, Claudine  
Chavannes-Mazel, Jean Cloos, 
Nico Westpalm van Hoorn,
Joke Knoppert, Ilse Mijnhart,  
Else Ponsen, Tjibbe Ypma
correcties Frederique Nijhuis
organisatie advies Sandra van Loon

ontwerp Wilmar Grossouw  

Celebesstraat 4, 2585 TJ Den Haag
✆ 070 350 35 11

stichtinghetklokhuis@live.nl
facebook.com/klokhuis.denhaag
www.stichtinghetklokhuis.nl

openingstijden ’t Klokhuis
ma t/m do 09.00 – 16.00 uur 
vrijdag 09.00 – 15.00 uur.

U kunt voor informatie, reserverin-
gen en toegangskaarten van activi-
teiten bij onze infobalie terecht van 
09.00 uur tot 15.00 uur.  

beheer mevrouw Randjeni Dubar
assistent beheer Mekki El Batioui

Bestuur Stichting Het Klokhuis
voorzitter : Ruud Klein
ruudklein@stichtinghetklokhuis.nl
penningmeester : Willem Oostdam
ienwoostdam@ziggo.nl
lid : Ineke Holzer
everdina20@gmail.com
lid : Elisabeth del Court König
delco33@planet.nl
lid : Piet Damen
pdamen43@gmail.com

ouderenconsulent
Marjolijne v. Zuijlen, ✆ 06 81 68 87 01
Wijkbus ‘Stap in’
09.00 — 10.00 uur ✆ 070 352 04 16
Telefooncirkel A/W/Z 
Sonja Perquin, ✆ 06 43 39 52 79

Politie Haaglanden
✆ 0900 88 44
✆ 112  bij spoed! 

wijkagenten A&W
robert.kat@politie.nl
rutger.brinkmann@politie.nl

Dierenambulance   
✆ 070 328 28 28

Gemeente Den Haag 
Lantaarn kapot, afvalbakken vol 
of een verzakte stoep? 
✆ 14 070

Florence Thuiszorg
✆ 070 754 13 10 

Wijkcentrum Het Schakelpunt
Burgemeester Patijnlaan 1900 
2585 CB Den Haag

Church of St John + St Philip  
www.stjohn-stphilip.org

Sint Jacobus Parochie
jacobus@rkdenhaag.nl

Protestantse Gemeente  
Duinzichtkerk
www.duinzichtkerk.nl

nieuws voor de website 
website@archipelwillemspark.nl

hoofdredactie Maud Siegmund
interviews Josephine de Vijlder

Wilt u de nieuwsbrief ontvangen?
To receive the newsletter?
Ga naar de de buurtwebsite 
Go to the neighborhood website
www.archipelwillemspark.nl

Wijkwijzer

Wijkkrant Archipel\Willemspark

Website archipelwillemspark.nl

’t Klokhuis wijk- en dienstencentrum

Algemene adressen

Bewonersorganisatie Archipel\Willemspark

Bewonersorganisatie Archipel\Willemspark

In Memoriam De voorzitter memoreert 
het overlijden van de oud-voorzitter 
van de Bewonersorganisatie (BO) Wybe 
Taekema. Hij was van grote betekenis 
voor onze organisatie en de wijk.

Wijkagenda Wethouder Arjen Kap-
teijns en Sander Pronk presenteren de 
wijkagenda. Parkeren en mobiliteit, 
verkeer en veiligheid, een sterk sociaal 
netwerk en duurzaam en groen zijn de 
prioriteiten die door onze wijk zijn ge-
kozen. De gemeente komt begin 2024 
met een uitvoeringsagenda. Sander 
Pronk is contactpersoon voor de ge-
meente. Buurtbewoners hechten sterk 
aan korte lijnen naar en een snelle res-
pons door de gemeente.

Hubertustunnel Maarten Renz, om-
gevingsmanager van de gemeente Den 
Haag, licht de noodzaak van de sluiting 
van de Hubertustunnel en de gedeelte-
lijke sluiting van het Hubertusviaduct 
in 2025 toe. De gemeente neemt ver-
keersmaatregelen om de overlast, die 
onvermijdelijk zal komen, te reguleren. 

Verslag Het verslag van het wijkberaad 
van 28 september wordt vastgesteld.

Wijkagent Robert Kat, de wijkagent 
geeft tips om diefstal tegen te gaan.

Ruimtelijke Ordening Willem Vader 
van de werkgroep Ruimtelijke Orde-
ning geeft een toelichting op de nieuwe 
Omgevingswet. Deze wet voegt heel 
veel bestaande RO wetten samen. Be-
langrijk voor ons is dat bewonersparti-
cipatie wettelijk is voorgeschreven bij 
planontwikkeling.

Bankaplein 3 Tegen de vestiging van 
een kinderdagverblijf aan Bankaplein 3 
is door de BO en omwonenden bezwaar 
aangetekend. De BO tilt zwaar aan ver-
keersonveiligheid (dit bezwaar is in-
middels door de gemeente verworpen).

Manege Er zijn nog geen plannen rond 
de voormalige manege in de Riouw-
straat bekend.

 
Politiebureau Ook t.a.v. plannen voor 
nieuwbouw waar nu het politiebureau 
is, valt nog niets te melden. 

Werkgroepen De werkgroepen ener-
gietransitie en zorg en welzijn melden 
hun voortgang. Meer informatie bij Jel-
le de Boer (energietransitie) en Tjebbe 
Ypma (zorg en welzijn).

Nico Westpalm van Hoorn 
Voorzitter Bewonersorganisatie A\W

Ieder jaar is het toch weer een verrassing! We mogen als 
medewerkers en bezorgers van de wijkkrant een kerstat-
tentie ophalen in het Klokhuis. Zouden redacties van 
andere bladen zoiets krijgen? En de bezorgers: die hoe-
ven niet met een pasje van onze krant langs de deuren te 
gaan, zoals die van de ‘grote kranten’. Onze lezers heb-
ben een ongevraagd abonnement. We boffen dus: zowel 
bezorgers, als medewerkers en de bewoners.

Dit jaar was het wel een heel lekkere attentie. De Austra-
lische wijn was prima, geen overjarige primeur zoals die 
vaak in kerstpakketten terecht komt. Zoutjes van klasse. 
De kaas geen smeerkaas, maar een kloek stuk cheddar. 
Dit alles van de Alexanderhoeve. De bewonersorganisa-
tie verdient hiervoor behalve onze dank, een pluim voor 
goede smaak! JW

Wijkberaad 23.11.2023 
Een kort verslag…

Volgend 
wijkberaad

Kerstattentie!

 
AGENDA 20 FEBRUARI 2024

Let wel: Er zijn maar 60 plaatsen.  
Aanmelden is noodzakelijk!  
secretariaat@archipelwillemspark.nl

01 Opening wijkberaad,  
 mededelingen bestuur

02  Verslag wijkberaad van  
28 november jl.

03   Presentatie Stichting Houd  
Bronovo open. Zie artikel op pag 3: 
Hoe staat het nu met Bronovo? 

04   Wijkagent Robert Kat

05   Media: wijkkrant,  
website & nieuwsbrief

06   Cultuur

07   Openbare ruimte

08   Ruimtelijke ordening

09   Verkeer

10   Duurzaamheid/Energietransitie

11     Zorg & Welzijn

12   Rondvraag en sluiting
  Hebt u punten voor de rondvraag, 

laat ons die van tevoren weten,  
wellicht kunnen we vragen al eerder 
beantwoorden.

»   Het volgende wijkberaad is op  
21 mei 2024

dinsdag 
20 februari 

19.30 uur
’t Klokhuis 

Komt  
u ook!?

Bronovo zal tot 2030 openblij-
ven als zogenoemd ‘weekzie-
kenhuis’ d.w.z. voor planbare 

zorg. M.a.w.: behandelingen die geen 
spoed hebben. Dat betekent ook dat 
patiënten die in het ziekenhuis moe-
ten overnachten, worden overgebracht 
naar Westeinde of Antoniushove.

Wat gebeurde er in 2023?
1) Afgelopen jaar was er ophef over gy-
naecologen van een speciale kliniek in 
Bronovo, die waren opgestapt. Inmid-
dels is er een nieuw endometriosecen-
trum in Bronovo met een vernieuwd 
team. 

2) Een andere actualiteit was het slui-
ten van de operatiekamers (OK’s) van-
wege tekort aan personeel geduren-
de de zomer 2023. In het Westeinde! 
Een klein deel van de operatiekamers 
is weer in functie. Personeelsgebrek 
wordt een groeiend probleem, sector 
breed.

3) Voor de zomer 2023 heeft HMC groen 
licht gekregen van de financiers, zodat 
intern besloten kon worden over een 
Integraal huisvestingsplan (IHP) voor 
de 3 HMC ziekenhuizen. Eerste klus is 
ontwerp voor vernieuwen IC’s en de OK 
op Westeinde en Antoniushove. Het 
HMC Bouwprogramma loopt van 2023-
2035. Fase 1 loopt van 2023 tot en met 
2029, in 2026 is er een tussenevaluatie.

2030, 2050: het lijkt nog ver weg. Toch 
moeten we nu al nadenken hoe onze 
warmtevoorziening er dan uitziet. De 
Initiatiefgroep Energietransitie Ar-
chipel & Willemspark heeft daar een 
begin mee gemaakt. Maar we vinden 
het onderwerp te belangrijk om aan 
een klein groepje over te laten, of aan 
de Gemeente, Woningbouwvereniging, 
netbeheerders en energieleveranciers. 
Daarom zijn we benieuwd hoe u over 
die energietransitie denkt.

Individueel of collectief?
Het gaat over keuzes die je nu of de 
komende jaren maakt, en die invloed 
hebben op de situatie in 2030. Bijvoor-
beeld: mijn CV-ketel geeft het op, moet 
ik hem vervangen? Dan kun je kiezen  
voor een individuele oplossing: je iso-
leert je huis zo goed dat je genoeg hebt 
aan een elektrische aansluiting en 
(bijna) geen gas meer nodig hebt. Of je 
kiest voor een collectieve oplossing: we 
benutten een warmtebron in de wijk 

voor het rondpompen van warm water 
om onze huizen te verwarmen.

Individueel en collectief!
Een eerste verkenning door de Ge-
meente laat zien dat er voor Archipel 
en Willemspark waarschijnlijk een mix 
van opties nodig is. Welke opties zijn 
dat dan? En welke passen het beste bij 
onze wijk? Dat zijn vragen waar de Ini-
tiatiefgroep zich over buigt.

Doet u met ons mee?  
Meld u aan via een mailtje aan Jelle  
de Boer: jsdeboer@xs4all.nl

Onze bezorgdheid
We hebben begrip voor de noodzaak 
om de kosten in de zorg in bedwang te 
houden. Maar Bronovo sluiten (tot 2015 
ingrijpend vernieuwd) betekent een 
enorme kapitaalvernietiging en is dat 
noodzakelijk? Wij zien dat vergrijzen-
de wijken zoals Archipel\Willemspark 
juist een groeiende behoefte aan medi-
sche zorg dichtbij hebben. We zien ook 
dat er een tekort groeit aan huisartsen 
en eerstelijnszorg. Juist voor veel van 
onze wijkbewoners geldt dat ze komen-
de decennia vaker en chronisch beroep 
op meerdere takken van de medische 
zorg moeten doen. Bronovo hoeft ons 
inziens geen topziekenhuis te worden 
zoals Westeinde, maar wel een goed 
ziekenhuis.  

We verwachten in 2026 met de tussene-
valuatie van het IHP enige duidelijk-
heid over hoe het HMC de positie van 
Bronovo ziet na 2030. Maar we zien nu 
hoe de zorg in Bronovo wordt ontman-
teld en voor specialisten zo minder 
aantrekkelijk wordt. Het baart ons zorg 
als de kwaliteit en voorzieningen van 

medische zorg zouden afnemen om 
financiële redenen of vanwege per-
soneelstekort. We vrezen dat door de 
‘waan van de dag’ besluiten dreigen 
waar we op de middellange en langere 
termijn allen spijt van krijgen. Wat je 
kwijtraakt, krijg je niet eenvoudig terug! 

Het bestuur van de bewonersorgani-
satie heeft begin 2024 overlegd met 
woordvoerders van Stichting Houd 
Bronovo Open en de wijkorganisatie 
Benoordenhout. Zij bepleiten een net-
werkziekenhuis. Simpel en eenvoudig’ 
zijn de hoofdlijnen:
•  Houd Bronovo open als netwerk- 

ziekenhuis
•  Met een grote huisartsenpost; huis-

arts houdt regie over behandeling 
patiënt

•  Een ziekenhuis voor de reguliere  
en veelvoorkomende zorg, juist voor 
de ouder wordende doelgroep

•  Eventueel wel met mogelijkheid van 
overnachting

•  Geen SEH, geen hartoperaties,  
geen traumabehandeling en geen 
hersenchirurgie.  

De Bewonersorganisatie wil hen steu-
nen en een podium geven om hun idee 
uit te leggen: op het wijkberaad op 
dinsdag 20 februari a.s. in het Klokhuis 
om 19.30 uur, Celebesstraat 4.

Let op er zijn slechts 60 plaatsen! 
Aanmelden is noodzakelijk bij  
secretariaat@archipelwillemspark.nl 
Bij overweldigende belangstelling zullen 
we een 2e bijeenkomst organiseren. 

Jaap Jan Brouwer & Tjibbe Ypma  
Werkgroep Zorg en Welzijn

Weinigen hadden zien aankomen dat de in 
1981 ter ziele gegane Tegenpartij van F. Ja-
cobse en Tedje van Es veertig jaar later in een 
andere gedaante bij de Tweede Kamerverkie-
zingen de grootste partij van Nederland en 
van Den Haag zou worden. Alleen is het nu 
geen satire meer.

In Archipel\Willemspark week de uitkomst 
af van Den Haag als geheel, al was ook hier 
een trend naar ontevreden rechts zichtbaar. 
Vergeleken met 2021 stegen in onze buurt 
partijen aan de rechterflank grofweg van 34 
naar 47 procent, en daalden partijen aan de 
linkerflank van 53 naar 46 procent. Ongeveer 
10 procent van onze buurt stemde PVV. In 
beide wijkdelen nam de VVD de eerste plaats 
van D66 over.

Het opkomstpercentage in de Archipel be-
droeg 98 procent, in Willemspark 62 procent, 
in Den Haag 68 procent, en in Nederland 77,7 
procent. Het lage percentage in Willemspark 
heeft mogelijk te maken met het uitbrengen 
van stemmen elders.

Onderstaand volgen de uitslagen van 2023 
in onze twee wijkdelen en de uitslag in heel 
Den Haag en Nederland. Vanwege ruimte-
gebrek beperken we ons tot de grootste tien 
partijen. AH

Hoe staat het nu met 
’t Bronovo ziekenhuis?

Hoe bereiken we  
Klimaatneutraal in onze wijk?

VVD de grootste,  
PVV haalt 10%

28,6%

21,8%
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15,1%
8,6%
8,5%
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3,4%
2,6%
2,6%
2,3%

23,5%
15,8%
15,3%

12,9%
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9,7%
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15,6%
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7,6%
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2,1%
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Archipel 2023

Willemspark 2023

Den Haag 2023
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VVD
NSC
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BBB 
CDA
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PVDD

25,9%
9,9%*

26,5%
4,4%
—
8,6% 
6,5%
5,1% 
1,9%
3,6%

26,2%
12,0%*
26,7%

4,6%
—
5,6% 
7,2%
5,1% 
3,2%
2,7%

11,1%
12,1%*
19,9%

7,3%
—

17,8% 
5,0%
4,1% 
4,3%
3,2%

10,8%
10,9%*
21,9%

—
15,0%

1,0% 
9,5%
6,0% 
2,0%
3,8%

*  De uitslagen van GroenLinks en de Partij van 
de Arbeid uit 2021 zijn samengevoegd.

Het private Haaglanden  
Medisch Centrum – eigenaar  
van de ziekenhuizen Westeinde,  
St. Antoniushove en Bronovo – 
beoogt de zorg via HMC in  
de toekomst te concentreren. 
Het Bronovo ziekenhuis zal per 
2030 worden gesloten. 

Een update 
eind 2023

Verkiezingsuitslag 
Archipel\Willemspark

In 2030 wil Den Haag klimaatneutraal zijn. Dat is een ambitieus 
streven. Landelijk wil de politiek in 2050 klimaatneutraal zijn. Hoe 
dan ook, het betekent onder andere dat er op enig moment geen 
aardgas meer onze huizen binnenkomt. Wat zijn de alternatieven? 
Daarover wil de wijk graag meepraten, u ook?

   
We vrezen dat door  
de ‘waan van de dag’  
besluiten dreigen waar  
allen spijt van krijgen

   
Welke opties passen  
het beste bij onze wijk?

Een pluim 
voor goede 
smaak!

  https://app.nos.nl/nieuws/tk2023/
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advertenties

Archipel
Fysiotherapie &
Manuele therapie

Sumatrastraat 205
2585 CP Den Haag
070 - 3503990
Locatie "De Bataaf" 
Ver Huëllweg 2
2585 JC Den Haag 
070 - 3506944

Dry Needling 
Zwangerschaps gerelateerde
klachten
ClaudicatioNet Looptraining

Fysiotherapie
Manuele therapie
Psychosomatiek

Medische Fitness
& Revalidatie

www.archipelfysiotherapie.nl

Burgemeester Kolfschotenweg 63   |   2585 DZ ’s-Gravenhage 
telefoon 070 346 95 02   www.vandeveldenotariaat.nl 

Marceline 
Strumphler

NVM register
makelaar taxateur

Margot Koesen
NVM register
makelaar taxateur

AANKOOP  |  VERKOOP  |  AANHUUR  |  VERHUUR  |  BEHEER  |  TAXATIES  |               D

  070 350 70 50      info@estata.nl

Met onze persoonlijke 
aandacht, unieke netwerk 

en brede aanbod zorgen wij 
ervoor dat jij krijgt waar je 

echt blij van wordt!
www.estata.nl

Een thuis
zoek je samen

met Estata.

Voor ’t laatste nieuws  archipelwillemspark.nl

— Bankastraat 44 —

APOTHEEK 
NAUTA

•Bankastraat 60, 2585 EP Den Haag
Telefoon (070) 354 00 70

• Javastraat 5
Telefoon (070) 365 60 62

Geopend maandag t/m vrijdag van
8.30–17.30 uur. Op zaterdag van
11.00–15.00 uur alleen Bankastraat.

Ook voor bezorging aan huis of op het
werk (op het voor u gewenste tijdstip
en kosteloos)

» The chair recalls the recent pass-
ing of Wybe Taekema, chair of the 
Association from 2008–2012. Wybe 
was of great significance to the 
neighborhood. 

» City councilman Arjen Kapteijns 
presents the City’s involvement with 
the new Neighborhood Agenda. 
Parking and mobility, traffic and 
safety, a strong social network, and 
sustainability and ‘greening’ are 
priorities for the next years. Early 
in 2024 the City will submit plans 
to aid its implementation, in close 
cooperation with residents. Sand-
er Pronk is team manager for our 
neighborhood and the contact per-
son at City Hall. He can be reached 
at Sander.pronk@denhaag.nl. Res-
idents express the importance of 
short lines of communication and 
quick responses by city authorities.

» City official Maarten Renz explains 
the necessity of closing off the Hu-
bertus tunnel and (partially) the Hu-
bertus overpass during much of 2025 
for maintenance purposes. The City 
will take measures to mitigate traffic 
congestion.

 

» Willem Vader of the Working Group  
on Zoning and Development Plan-
ning clarifies the new national Envir- 
onment and Planning Act. It includes 
the requirement of citizens participa-
tion in development planning.

» The Neighborhood Association 
and individual residents have ob-
jected to the establishment of a 
kindergarden at Bankaplein, mostly 
because of traffic congestion and 
traffic safety. The City has rejected 
these objections.

» No news yet as regards the devel-
opment of the former riding stables 
on the Riouwstraat and new con-
struction at the site of the police 
headquarters on Burg. Patijnlaan. 

The next Neighborhood Associ-
ation Meeting will take place on 
Tuesday 20 February, 07.30 PM  
in ’t Klokhuis, Celebesstraat 4.   

 archipelwillemspark.nl

In the November issue of this newspa-
per, we reported on the upcoming elec-
tions for the Second Chamber of Parlia-
ment (House of Representatives). We 
made no predictions on the outcome, 
but no-one anticipated that the extreme 
right populist PVV, headed by Geert 
Wilders, would become the largest par-
ty, both nationally and in The Hague.  

Mr. Wilders is now trying to form a 
coalition government with other pre-
dominantly right-wing parties: VVD 

(conservative liberal), BBB (centrist-pop-
ulist, focusing on farmers’ rights) and 
newcomer NSC (conservative centrist).  
To that end he has put some of his most 
radical proposals, which are in fact 
non-Constitutional, on ice.  

In our own Archipel\Willemspark, the 
VVD was the winner with 27 percent of 
the votes, replacing progressive liber-
al D66 that ended in third place with 15 
percent. The combination Groen Links/
PvdA (Green Left/Labor Party) came in 

second with 20 percent. The PVV – gen-
erally considered a party of disgruntled 
voters – obtained 10 percent of the votes. 

In line with the general trend, our 
neighborhood showed a shift to the 
right, climbing from 34 to 47 percent, 
while the left fell from 53 to 46 percent.  
Voters’ attendance was very high in the 
Archipel (98 percent) and relatively low 
in Willemspark (68 percent). KAZ

For the exact election results see page 3.
 

Based on a questionnaire and two 
meetings last year, City authorities and 
residents have jointly agreed on a new 
Neighborhood Agenda for Archipel\
Willemspark for the years 2023–2027. 
The Agenda was presented to City 
Councilman Arjen Kapteijns at the 
Neighborhood Association Meeting on 
28 November 2023. 

1  Parking and mobility: a better distri-
bution of public space and creation of 
safer and accessible sidewalks.

2  Traffic and safety: reduction of speed 
limits and safer pedestrian crossings.

3  Social networking: improvement of 
livability, safety, and social cohesion 
through existing and new local initia-
tives.

4  Sustainability and greenification: 
strengthening of environmentally 
conscious and sustainable behavi-
or of residents and entrepreneurs 
and involving residents in the de-
velopment and implementation of 
‘greenifying’ activities.

It is now the responsibility of City au-
thorities, the Neighborhood Associa-
tion, and residents together to make 
these priorities come true. It would be 
great if many Dutch and non-Dutch 
would commit themselves to participa-
te in the work that needs to be done. 

If you are interested in being part of 
these endeavors, please contact the  
secretariat of the Neighborhood  
Association by sending an e-mail to  
secretariaat@archipelwillemspark.nl.

One of the items on the Agenda, ‘greenifying’ the neighborhood, is also a 
priority for the City Council. A few residents have already taken the initiative 
to develop ideas to make Archipel\Willemspark greener, prettier, and therefore 
more livable. Initial ideas include planting trees in open spaces or streets with 
few or no trees, beautifying the triangle at the top of the Bankastraat, and cre-
ating more mini flowerbeds and façade gardens. These ideas will be discussed 
with the residents’ organization (Neighborhood Association) and the City. 

With the help of the City and financial and physical contributions from our 
neighborhood it should be possible to make our neighborhood looking even 
better than it is. It would also be a strong example of cohesiveness within the 
neighborhood. 

Residents, including non-Dutch residents, are encouraged to participate and 
offer their suggestions. If you would like to become active in this specific area, 
please contact Petrus van Duyne at p.vanduyne@ziggo.nl, t. 06 3491 7231. KAZ

The residents’ association of Archipel\Willemspark (the Neighborhood 
Association) is a foundation whose purpose is to promote social cohesion be-
tween residents and businesses of the neighborhood, to promote a good liva-
ble environment and safety in the neighborhood, and to maintain everything 
that is characteristic for the architecture and the spirit of the neighborhood 
and to guard against everything that forms a threat thereto.

The Neighborhood Association meets five times a year in ’t Klokhuis (the 
community center), Celebesstraat 4. The next meeting will be held on Tues-
day, 20 February, at 19.30. The agenda for the meeting includes a presentation 
on a plan to keep Bronovo Hospital open as a network hospital for regular and 
frequent health care. The Working Groups (Public Space, Traffic, Zoning and 
Development Planning, Care and Well-being, and Energy Transition and Sus-
tainability) will also report on current developments in their respective areas.

The meetings of the Association are held in Dutch, but for non-Dutch resi-
dents a pre-meeting is held to gain the input of internationals regarding the 
items on the agenda. Once a year the Neighbor Association meeting is con-
ducted in English. If you would like to participate in the work of the Neigh-
borhood Association or one of the Working Groups, please contact the secre-
tariat at secretariaat@archipelwillemspark.nl or Hans Khouw (Internationals) 
at hanskhouw@kpnplanet.nl. KAZ

 archipelwillemspark.nl

New Neighborhood Agenda

Election results  
in our neighborhood

Neighborhood Association 
What is it and what does it do?  

Greenificationx

On the 
Agenda… 

Did you know? 
1  In an emergency, call 112.  

If not urgent: 0900 8844 

2 An ID (passport, drivers’  
 license, ID-card) must be  
 carried at all times

3  Helmets are required  
for the drivers and  
passengers of scooters

4  Holding a telephone is  
not allowed while driving  
a car, bike or scooter 

5  Alcoholic beverages/soft  
drugs are not allowed  
to be consumed in public

These are the top 5 items the  
police discussed with Internationals 
at their meeting last November.  
The police welcome greater  
interaction with the international 
community and will therefore  
continue to attend the meetings of 
the Internationals Working Group.

Greener,  
prettier, and  

therefore  
more livable
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Een paar jaar lang vroeg de buurt zich af wat er 
toch met het pand Bankastraat 101 aan de hand 
was. Er werd grondig en langdurig verbouwd en 
daarna werd al het nieuwe er weer uitgesloopt en 
begon een tweede verbouwing. De reden is inmid-
dels duidelijk: er is onlangs een prettig luxueuze 
wellness boutique, Amilda, geopend en dat vergde 
qua voorzieningen nogal ingrijpende veranderin-
gen. We praten met Amilda Peersmann, eigenares-
se en naamgever van de salon die zij samen met 
haar man, onroerend goed ondernemer Sebasti-
aan Peersmann, heeft opgericht. 

‘Ik kom uit Singapore en ben 
op mijn 18e naar Abu Dhabi 
verhuisd. Daar werkte ik lan-
ge tijd als purser voor Etihad 
Airways. Gastvrijheid is mij 
met de paplepel ingegeven 
en in mijn werk heb ik 
veel gezien en erva-
ren op het vlak van wat 
‘high end, urban well-
ness’ heet: welbevinden 

in een sfeer van persoonlijke gastvrijheid, 
comfort, privacy en rust. Met Sebastiaan 
ben ik later naar Den Haag gekomen 
en zag dat er op dat gebied in deze 
toch internationale stad vrijwel 
niets te vinden was. Daar wilde 
ik wat aan doen.’

‘We wilden de salon per se in 
deze buurt vestigen en dan ei-
genlijk alleen maar in de Ban-
kastraat. Dat lukte uiteindelijk, 
en we zijn blij om met onze sa-

lon bij te kunnen dragen aan de diversiteit van het 
aanbod in de straat. Massage is onze focus, daar-
naast doen we facials en er is een stoombad. We 
richten ons zowel op internationale als Nederland-
se klanten die behoefte hebben aan een hoogwaar-
dige behandeling in een aangename, kalmeren-
de sfeer, zonder dat ze uitzinnige prijzen moeten 
betalen.’

‘Míjn voornaamste taak is het verzekeren van per-
soonlijke aandacht en gastvrijheid, de behandelin-
gen worden verricht door twee – binnenkort drie –  
massagetherapeuten en één gezichtsspecialiste. 
Sebastiaan verzorgt de financiën, de marketing en 
de contacten met Nederlandse instanties.’ 

Niet verbazingwekkend trouwens dat een der-
gelijke salon in onze Indische buurt is gekomen. 
In voormalig Indië en nu in Indonesië wordt het 
‘pitjit’ – een massagetechniek om spanning weg te 
werken – traditioneel van ouder op kind doorge-
geven. Dat mag dan in deze wijk niet ontbreken. 
Deze redacteur besloot om de dag na de verkiezin-
gen een massage te ondergaan. Het had een, welis-
waar tijdelijk, kalmerend effect.

Amilda is te vinden aan Bankastraat 101, tel. 070 21 
92 266. Prijzen variëren, afhankelijk van het soort 
en de duur van een individuele behandeling, van 
€45 tot €145. AH

 amilda.nl

Na het plotselinge sluiten van Delight Yoga aan 
de Scheveningseweg een gelukje voor de buurtge-
noten die fysieke en mentale gezondheid belang-
rijk vinden. The Yoga Alley is gevestigd aan de 
Javastraat 63, in het voormalige pand van restau-
rant Raffles. Je komt de studio binnen door de 
aangrenzende steeg, die bij de studio is getrokken 
door een overkapping en nu dient als entree en 
garderobe. De steeg – de alley dus – is zo’n opval-
lend kenmerk van het geheel dat hier ook de naam 
vandaan komt. 

Op het moment van ons interview zijn Judith van 
der Klink en Cuny Stelpstra, twee van de vijf er-
varen yoga teachers van de studio, aanwezig. Alle 
5 eigenaren maken zelf schoon; de dames leggen 
uit dat ze elke centimeter van de ruimte met liefde 
door hun handen laten gaan. Al theedrinkend ver-
tellen zij hoe de Yoga Alley tot stand is gekomen, 
hoe het is om zelf ondernemer te zijn, zelf voor je 
kwaliteit in te staan en te zorgen dat er mensen 
naar de studio komen. 

Cuny: ‘Delight ging van de ene op de andere dag 
dicht en dat betekende voor vier van ons geen 
werk meer. Wij hebben de koppen bij elkaar gesto-

ken en besloten om onze expertises op yogagebied 
bij elkaar te brengen en een eigen studio te be-
ginnen. We wilden niet meer zo geprogrammeerd 
werken als bij grotere studio’s vaak het geval is, 
kleinschaliger ook. Nu hebben we plaats voor 15 
tot 20 mensen per les. Veel van onze vaste klanten 
zijn meegegaan maar we hopen dat meer mensen 
in de wijk ons de komende tijd weten te vinden.’

Judith vult aan: ‘Yoga is voor iedereen. Wanneer 
je vastzit in een bepaalde manier van bewegen, 
of je hebt pijn die niet overgaat, dan kun je daar 
wat aan doen. Yoga gaat dus niet over op de hoofd 
staan, of je linkeroorlel pakken met je rechtervoet. 
We hebben hier mensen tussen de 20 en 70 jaar 
oud, voor iedereen is er wat te halen. Er is power 

yoga (meest intensieve vorm van yoga), yoga nidra 
(een zeer diepe wijze van ontspanning) en vinyasa 
yoga (beoefenen van yogahoudingen waarbij de 
nadruk ligt op ademhaling), er zijn workshops, 
speciale klassen en er zijn ook gewone lessen waar 
je je per uur voor kunt inschrijven. Ook kun je 
terecht voor een ayurveda consult en een mar-
ma-behandeling. Marma focust op het weer laten 
stromen van de energie in het lichaam.’ 

Het valt mij op dat er geen spiegels in de grote zaal 
zijn. De reden is dat in de yoga community ieder-
een welkom is. Het gaat er niet om hoe je eruitziet. 
Je voelt zelf wat het beste is voor je lichaam, daar 
heb je geen spiegel voor nodig. Wat een aange-
naam verschil met mijn sportschool, denk ik, waar 
je toch regelmatig kijkt hoe je beweegt en waar de 
mensen om je heen naar je kijken…

We sluiten af met een rondje door de studio.  
Het ventilatiesysteem Air Master – bijnaam The 
Beast – is de trots van de studio en zorgt ervoor dat 
er altijd frisse lucht is en dat je geen last hebt van 

sporen van de voorgaan-
de lessen. Er is een gas-
tenboek waarin deelne-
mers hun goede wensen 
hebben geschreven. Alles 
ademt een aanstekelijke 
en vrolijke sfeer. En wan-
neer je door de alley terug 
naar huis loopt denk je: 
wát een goede aanwinst 
voor de wijk! SVL

  theyogaalley.nl

‘Hazrath Inayat Khan was een bijzonder geïn-
spireerd mens. Hij groeide op in Baroda in India 
te midden van verschillende religies en kreeg later 
van zijn Murshid (Soefi-meester) uit Hyderabad 
de opdracht om met zijn muziek Oost en West te 
verenigen en de boodschap van het Soefisme te 
verbreiden in andere landen.’ 

‘Het Universeel Soefisme is een innerlijke scho-
lingsweg. Het vertegenwoordigt een levenshou-
ding van liefdevolle vriendelijkheid, waarin re-
ligies van het Oosten en het Westen verbonden 
worden. Het kent wel richtlijnen maar geen regels 
en dogma’s. Het woord soefi komt uit het Arabisch 
en betekent zuiverheid van het hart. Inayat Khan 
belandde in eerste instantie in Amerika en begon 
daar concerten te geven om de Soefigedachte van 
liefde, harmonie en schoonheid uit te dragen, 
middels zijn muziek. Zijn toehoorders konden 
echter weinig waardering opbrengen voor de oos-
terse, mystieke muziek. Wel waren ze gesteld op 
zijn verhalen en uitleg bij die muziek dus besloot 
Inayat Khan lezingen over het Soefisme te geven.’

‘In 1921 nodigde Hubertus Paulus van Tuyll van 
Serooskerken Inayat Khan voor het eerst uit in 
Den Haag. Van Serooskerken was een bewonde-
raar van Inayat Khan en woonde destijds in het 
huis naast het Vredespaleis. Dit huis is na zijn 
dood aan de Soefi Stichting geschonken en ken-
nen we nu als het Soefi centrum in Den Haag. De 
zaal wordt gebruikt voor de zondagse erediensten, 
meditaties en lezingen. Later in 1922 wees Inayat 
Khan in Katwijk in de duinen een heilige plaats 
aan die hij Murad Hassil noemde, ‘wens vervuld’. 
Dat was de plaats waar nu de Universei, de In-
ternationale Soefitempel staat. In 1970 is daar de 
eerste steen gelegd. Sindsdien heeft het Soefisme 

weerklank gevonden en zijn er verspreid over  
Nederland een twintigtal Soefi centra gesticht.’ 

Wat zijn de doelstellingen van het Soefisme?
‘Eén van de essenties van het gedachtengoed van 
Hazrat Inayat Khan is dat alle godsdiensten voort-
komen uit eenzelfde goddelijke bron en dat alle 
religies uiteindelijk op één god zijn gericht. De ba-
sisgedachte van Khan is dat men het idee moeten 
loslaten dat hún godsdienst de absolute waarheid 
vertegenwoordigt. Allah en Christus zijn geen ver-
schillende wezens. Het zijn alleen andere namen 
voor diezelfde ene God. Het universeel soefisme is 
daarom op zoek naar éénheid in verscheidenheid. 
In de visie van Hazrat Khan kunnen soefi’s chris-
ten, hindoe of moslim zijn. Of aanhanger van een 
ander geloof.’ 

Johan Witteveen, ooit Minister van Financiën en 
later directeur van het IMF was lange tijd een be-
kende uitdrager van het Universeel Soefisme. Hij 
schreef er vele boeken, waaronder de bloemlezing 

Soefisme. De religie van het hart. Zijn boeken zijn 
in meerdere talen verschenen.

Kun je iets meer vertellen over de mystieke 
kant van het soefisme? ‘De soefiboodschap is 
gericht op eenheid, geestelijke vrijheid, liefde, har-
monie en schoonheid. Het soefisme leert de mens 
herinneren aan zijn essentie. Het is een innerlijke 
en uiterlijke ontwikkelingsweg, waardoor we ons 
ware zelf en de zin van het leven kunnen ontdek-
ken. We kunnen ons bewust worden van de verbon-
denheid met die ene geest van liefde. Door gebed, 
meditatie en stilte te beoefenen kan de mens leren 
zich open te stellen voor het licht en de kracht 
die verborgen zijn in iedere ziel. Hij kan daardoor 
steeds meer in contact komen met zijn innerlijke 
bron, die dezelfde is voor alles en iedereen’. ES

  soefi.nlAmilda 

The Yoga  
Alley 

Reisbureau Archipel, 
vijfentwintig jaar reizen 
met Ankie en Ingrid

Nieuw in  
de Javastraat

Geestrijke 
wijk

Making 
you feel… 

Sinds 1 oktober 2023 is The Yoga Alley 
open, een nieuwe plek in de Archipel 
waar je terecht kunt voor allerlei  
vormen van yoga. 

Het Universeel Soefisme houdt zich bezig met religie, filoso-
fie, psychologie en mystiek. Deze vorm van Soefisme is in 1910 
naar het westen gebracht door de Indiase musicus en mysti-
cus Hazrat Inayat Khan. Met Wajid Kofman, een van de voor-
gangers in het Soefi centrum op de Anna Paulownastraat, had 
ik een gesprek over het Universeel Soefisme in Nederland. 

 

   
Massage is 
onze focus, 
daarnaast 
doen we  
facials en  
er is een 
stoombad

Wellness Boutique

Vijfentwintig jaar geleden nam Ankie Jansen het reisbureau 
op de hoek van Banka- en Atjeh-straat over. Het bestond toen 
al een aantal jaren. Ingrid was er bijna vanaf het begin bij.

Het reiswezen veranderde in de loop van de tijd. In het begin 
gingen boekingen per telefoon. Factureren was nog niet ge-
automatiseerd. Vliegtickets waren nog op papier en werden 
bewaard in een kluis. De computer had zijn intrede nog niet 
gedaan. De naam werd enige malen aangepast . Maar ‘Reis-
bureau Archipel’ bleef er altijd deel van uitmaken. Met het 
klantenbestand werd een band opgebouwd. Oude klanten 
bleven komen, maar het werd uitgebreid met hun kinderen en 
kleinkinderen.

Hobbels als vulkaanuitbarstingen, een tsunami, oorlogen en 
COVID-19 moesten worden genomen. Dat was niet altijd ge-
makkelijk, maar lukte toch. In de covidtijd richtte het reisbu-
reau zich op het interieur. Een goede greep: ‘Blijft u thuis-dan 
moet het daar wel zo gezellig mogelijk zijn.’ Het hielp hen te 
overleven.

Maar nu is alles weer als vanouds. U kunt er terecht voor een 
hotel in Parijs tot een exotische reis. Bovendien maakt u bij 
boeking tot 1 maart 2024 kans op een mooie reischeque! JW

 travelxl.nl

Eenzaam en onopgemerkt staat het 
bronzen edelhert op dit moment op de 
hoek van de Johan de Wittlaan en de Ver-
lengde Tolweg, nabij park Sorghvliet. Het 
werd in 1957 gemaakt door de kunstenares 
Grada J.W. Rueb (1885–1972), en een jaar 
later op die plek neergezet in opdracht 
van de Gemeentelijke Commissie voor 
Kunstopdrachten. Het is imposant: ruim 
1.85 hoog. Waarom het juist daar staat is 
niet duidelijk: het markeert niet een be-
paalde plek, er is geen oplettende woon-
gemeenschap in de buurt en er komt vrij-
wel niemand langs. Ik ben wel eens bang 
dat een koperdief er op een slechte nacht 
mee van door gaat… 

Hoe treffend zou het zijn om het hert bo-
venaan de Bankahoogte in het midden 
van de groene driehoek te plaatsen? Wat 
guerrilla-planten en struiken er omheen, 
en het wordt het aanzien waard. Nu is die 
plek zinloos en kaal. De trots en schoon-
heid van het edelhert zou er goed tot zijn 
recht komen, en het zou tegelijkertijd op 
een opmerkelijke manier de grens aan-
geven tussen de bebouwde buurt en het 
Scheveningse bos.

Waarom zou de buurt een eigen stand-
beeld mogen hebben? De Archipelbuurt 
kent geen historische figuren die een 
beeltenis rechtvaardigen, op Huygens na, 
wiens naam verbonden is met het park 
Sorghvliet. En Louis Couperus natuur-
lijk, die het begin van de Surinamestraat 
markeert. Maar de tijd is voorbij dat er 
witte mannen op een voetstuk vereeu-
wigd moeten worden. Het hert zou het 
natuurlijke verleden van de plek kunnen 
markeren. De naam Hubertusviaduct/ 
Hubertusduin zou zelfs toepasselijk wor-
den omdat de heilige Hubertus volgens de 
legende op een hert joeg. 

Ook de beeldhouwster heeft met de Archi-
pel te maken. Grada Rueb werd geboren 
in Breda, maar spendeerde een groot deel 
van haar leven in Den Haag. Ze was lid 
van onder meer de Haagse Kunstkring, en 
van Pulchri. In haar eigen tijd was ze goed 
bekend, kreeg veel opdrachten en werkte 
tegelijkertijd voor de vrije markt: dieren, 
portretten van mensen, standbeelden, 
in hout, steen en brons, en penningen. 
Beelden in het Zuiderpark, gedenkstenen 
aan het Trekvlietplein: op vele plekken in 
Den Haag maar ook in andere steden liet 
ze haar sporen na. De kleine Hans Brinker 
in Spaarndam is een van haar bekendste 
beelden. Wij, in de Archipel, kennen haar 
van de reliëfs van de Javabrug en van die 
van de Dierentuin-brug bij het Malieveld, 
beide over het versmalde Kanaal tussen 
Koningskade en Koninginnegracht.

In 1972 overleed zij, op een steenworp af-
stand van de Bankastraat in haar apparte-
ment tegenover het Vredespaleis.

Claudine Chavannes-Mazel

Een 
bronzen hert 
verplaatsen

   
Hoe treffend zou het zijn  
om het hert bovenaan de 
Bankahoogte in het midden 
van de groene driehoek  
te plaatsen? 

             Universeel  
Soefisme

   
Zuiverheid 
van het hart
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Beste redactie,
Naar aanleiding van jullie artikel in 
het wijkkrantje het volgende… 
Ik ben ontzettend verdrietig over het 
verdwenen groen op de Borneostraat, 
richting de Burgemeester Patijnlaan. 
De ene na de andere kastanjeboom ver-
dwijnt, door ziekte of door storm. Het 
duurt echter jaren voordat er iets ge-
beurt. Hoewel er inmiddels een nieuw 
boompje is geplant, ligt er al meer dan 
een half jaar een enorme stronk zon-
der enige actie. Waarom niet wegha-
len, grond laten bekomen en een nieu-
we planten? Elders, bijvoorbeeld in het 
Statenkwartier, gaat dit verloop van 
bomen veel sneller.

Gwen Muller-van Ee

Beste Gwen,
De Bomenstichting Den 
Haag hoort vaak van be-
zorgde Hagenaren over 

het lang uitblijven van her-
planting van gekapte bomen. 

Het komt helaas vaak voor dat het wel 
twee jaar kan duren voordat er een nieuwe 
boom wordt geplant. Dit heeft verschil-
lende oorzaken.

Alle straatbomen in Den Haag worden 
in principe twee keer per jaar gecontro-
leerd. Als blijkt dat een boom erg slecht of 
dood is, wordt een kapvergunning aange-
vraagd. Meestal worden de vergunningen 
voor bomen per stadsdeel gebundeld. De 
te kappen boom wordt vervolgens voor-
zien van een witte band met informatie 
over de kap. Na de kap duurt het nog eni-
ge tijd voordat de stronk en wortelgestel 
worden verwijderd. Dit is een behoorlijke 
klus, hiervoor moet de straat open. Ver-
volgens wordt er nieuw bomenzand (zand 
met extra voedingsstoffen) aangebracht 
en wordt een houten paal met een ge-
kleurde kop in de boomspiegel geplaatst. 
Dit is het teken dat er in het eerstvolgende 
plantseizoen een nieuwe boom wordt ge-
plant. Elk jaar krijgen de palen een andere 
kleur. Voor het plantseizoen 2023–2024 
hebben de palen een witte kop, vorig sei-
zoen waren de paalkoppen geel.

Het feit dat er op dit moment in de Bor-
neostraat nog geen nieuwe bomen zijn 
geplant heeft ook te maken met het plant-
seizoen. Het plantseizoen loopt van no-
vember tot en met maart. In die periode 
zijn bomen in rust en kunnen dan het best 
verplant worden. Aangezien de stronken 
van de gerooide kastanjes in de Borneo-
straat nog niet verwijderd zijn, worden 
vermoedelijk in het volgende plantsei-
zoen nieuwe bomen geplant.

Misschien lijkt het alsof sommige wijken 
beter bediend worden, maar dit kan ook 
andere oorzaken hebben. Soms zijn er 
andere werkzaamheden en die worden 
regelmatig gecombineerd met het planten 
van bomen. Jaarlijks plant de gemeente 
tweeduizend nieuwe bomen, dus zullen er 
over enige tijd zeker weer nieuwe bomen 
staan in de Borneostraat.

Susana Overlack  
Namens Bomenstichting Den Haag

bare ideeën uit te werken om A\W groener, mooier 
en leefbaarder te maken. Eerste ideeën omvatten 
onder meer het planten van bomen in kale of sum-
mier beplante straten, het verfraaien van de drie-
hoek boven aan de Bankaheuvel, minder steen op 
Plein 1813, en het aanleggen van meer geveltuinen 
en mini-perkjes.

De komende tijd wordt door eraan gewerkt om de 
suggesties verder vorm te geven en met bewoners-
organisatie en gemeente te bespreken. Gehoopt 
wordt dat meer bewoners daaraan mee willen 
doen en eventueel ook nieuwe voorstellen willen 
aanreiken. Wie zich aangesproken voelt om op dit 
gebied actief te zijn kan contact opnemen met  
Petrus van Duyne, p.vanduyne@ziggo.nl, mobiel 
06 34 91 72 31.

Met hulp van de gemeente en met inzet door de 
wijk zelf moet het lukken om onze buurt een nog 
mooier aanzien te geven. Het zou ook een mooi  
teken van verbondenheid binnen de wijk zijn. AH

Nederland heeft een nieuwe Tweede Kamer ge-
kozen die in meerderheid waarschijnlijk weinig 
oog zal hebben voor de verslechtering van het 
milieu, klimaatverandering en bescherming en 
bevordering van natuur. Ook een mogelijk rechts 
kabinet zal op dat gebied weinig ambities hebben.

Gelukkig ligt dat op lokaal Haags niveau op het 
ogenblik iets anders. Het nieuwe college van B&W 
kondigde aan stevig in te zetten op verduurzaming 
en vergroening, maakt daar middelen voor vrij  
en stimuleert kleine buurtinitiatieven. En op 
buurtniveau hebben we sinds kort een wijkagenda 
Archipel\Willemspark waar dit thema hoog op het 
prioriteitenlijstje staat. 

Een paar buurtbewoners hebben het initiatief ge-
nomen om aan de hand van die wijkagenda haal-

De iep

Bruisende start  
Vrouwenpopkoor

Vergroening 

Misschien is uw lievelingsboom wel de iep. Al 
vroeg in het voorjaar komen iepen tot bloei, vlak 
na de hazelaar en de els. Aan de nog kale takken 
ontspringen trosjes kleine bloemen die vooral op-
vallen door de rozerode meeldraden. Na de bloei 
voltrekt zich een feeëriek schouwspel: er lijken 
kleine blaadjes te verschijnen, maar in werkelijk-
heid zijn dit de zaadjes die omgeven zijn door een 
lichtgroen vliesje, de ‘iependubbeltjes’. Aan het 
eind van de lente vallen de zaadjes als sneeuw-
vlokken van de bomen, daarom wordt dit ver-
schijnsel ook wel lentesneeuw genoemd. 

De iep heeft sinds zijn aankomst in onze streken 
vlak na de laatste ijstijd veel te verduren gekregen. 
De iepziekte richtte vanaf begin vorige eeuw een 
ware slachting aan. Desondanks staan er in Ne-
derland gelukkig nog veel iepen, in Den Haag wel 
achtduizend. In onze buurt staan bij de speelplaats 
tussen de flats aan de Burgemeester Patijnlaan 
enkele mooie iepen. Echt oude iepen zijn er echter 
helaas nog nauwelijks. Hoewel hier en daar een iep 
de dans ontsprongen is: verscholen in het plant-
soentje tussen de Frederikstraat en de Koningin-
negracht, naast het bosje van Repelaer staat een 
schitterende monumentale Hollandse iep (Ulmus 
x hollandica) van 128 jaar oud. De Hollandse iep 
wordt al eeuwen in de Lage Landen gekweekt en is 
een kruising tussen de gladde iep en de ruwe iep. 

Uit archeobotanisch onderzoek blijkt dat rond 
5000 voor Christus bijna geen iepenstuifmeel 
meer in de grond aanwezig was. De meest voor de 
hand liggende verklaring is dat het loof werd afge-
kapt om als veevoer te dienen, waardoor de iepen 
niet meer in bloei kwamen. Daarnaast werden veel 
bomen gekapt om plaats te maken voor landbouw. 

De voedselrijke bodem waarop iepen groeien is ui-
termate geschikt als landbouwgrond. In het wild is 
de iep vandaag de dag erg zeldzaam.

Alle delen van de iep zijn bruikbaar: iepenhout is 
bijzonder sterk en toch buigzaam en wordt daar-
om van oudsher voor verschillende toepassin-
gen gebruikt: van stoelen en krukjes tot karren en 
handbogen. De Romeinen gebruikten iepenhout 
als steun voor wijnstokken. De schors is erg zet-
meelrijk en werd als veevoer gebruikt, in tijden 
van schaarste diende vermalen schors zelfs als 
vervanging van meel om brood te bakken. Van de 
bastvezels kan touw vervaardigd worden.

Daarnaast is de iep ook van grote ecologische be-
tekenis. Er komen wel honderd verschillende soor-
ten insecten en mijten voor op de iep. De schors is 
rijk aan korstmossen, al zijn tegenwoordig door de 
luchtvervuiling veel minder soorten aan te treffen. 
Door het vaccin tegen de iepziekte is er gelukkig 
een einde gekomen aan de massale sterfte en kun-
nen wij volop genieten van deze bijzondere boom!

Susana Overlack 

 bomenstichtingdenhaag.nl

Kortgeleden woonde ik op een doorde-
weekse ochtend samen met mijn hoog-
bejaarde moeder in Benoordenhout een 
nieuw gestarte ‘senioren-zingkring’ (sa-
menzingen) bij. Ik zag de deelnemers er 
intens van genieten. De kundige leiding 
was in handen van Isabelle Rombach, die 
in dezelfde wijk ook net een nieuw vrou-
wenpopkoor had opgericht. Ik zat al in een 
koor dus had in eerste instantie geen inte-
resse. Maar haar manier van doen had me 
nieuwsgierig gemaakt en ik besloot toch 
een keer geheel vrijblijvend mee te zingen.  

Dit kersverse vrouwenpopkoor voelde 
meteen ‘anders’ en dat ligt zonder twijfel 

aan de persoonlijke stijl van de in vocal 
jazz geschoolde koordirigente. In een in-
formele en ontspannen sfeer weet ze de 
koorleden het zelfvertrouwen te geven 
om ongeremd hun stem te laten klinken. 
Degenen die blijven beweren niet (mooi) 
te kunnen zingen, worden daarbij al snel 
over de streep getrokken. Het plezier 
in het samenzingen staat voorop, maar 
wordt altijd gecombineerd met een wel-

kome portie stemtechniek. Met tempera-
ment en humor inspireert ze deze snel ge-
groeide groep vrouwen van uiteenlopende 
achtergrond, leeftijd en zangervaring. 
Meedrijvend op de energie van de dirigen-
te zingen en swingen we in verschillende 
talen en stijlen zoals swing, spiritual, soul, 
pop, musical en chanson. We leren met 
’t hoofd en ’t hart waar het bij het zingen 
van een betreffende song om gaat en laten 
ons meeslepen in de juiste ‘groove’. Maar 
bovenal worden we steeds weer gestimu-
leerd om onze zangstem te durven laten 
horen en in ons lijf te voelen hoe de tonen 
eruit moeten. Zo vliegt een koorrepetitie 
voorbij en fiets ik elke maandagavond zin-
gend en blij naar huis, me alweer verheu-
gend op de volgende keer.  
 
Ook nieuwsgierig geworden?  
Je kunt meteen instromen, ook zonder 
koorervaring, dus kom vrijblijvend eens 
meezingen (maandag, 19.45—21.30 uur, 
Duinzichtkerk)! Meer informatie:  
i.i.rombach@icloud.com

Joke Knoppert

wellness boutique 

We’d love to meet & treat you! Bij Amilda kun je terecht voor de beste wellness-
ervaringen. In ons aanbod vind je een selectie van luxe massages en hoogwaardige 
gezichtsbehandelingen voor iedereen. Om de best mogelijke ervaring te kunnen 
bieden, werken wij samen met topmerken, zoals: Aromatherapy Associates (voor 
massages en lichaamsbehandelingen) en met Cosmedix & Natura Bissé voor 
uitzonderlijke gezichtsbehandelingen. 

Ons aanbod gaat verder dan alleen behandelingen; het zijn deskundig 
samengestelde wellness ervaringen die zijn ontworpen om je geest, 
lichaam en ziel nieuwe leven in te blazen. Onze missie is eenvoudig:  
‘Visit us once and stay with us forever.’ 

COME, BE OUR GUEST, AND IMMERSE YOURSELF 

IN OUR WONDERFUL WORLD

info@amilda.nl • +31 70 219 2266 • Make your reservation at: www.amilda.nl  

Bankastraat 101, 2585 EJ The Hague, The Netherlands

MASSAGES  
& FACIALS

advertentie

Tastbare architectuur
nlangs maakte ik in onze buurt een bijzondere archi-
tectuurwandeling met de vrijwel blinde Joan Titarsolej, 
Rotterdamse met een Indische achtergrond en daarom 

zeer geïnteresseerd in onze Archipel. Joan biedt zelf in haar 
woonstad Rotterdam als ‘zintuigelijke stadsgids’ audiotours voor 
slechtzienden aan. Daarin vertelt zij de luisteraar hoe zij de om-
geving ervaart. Omdat zij pas in de loop der jaren slechtziend is 
geworden is haar ervaring van de omgeving ongetwijfeld weer 
een andere dan van iemand die blind is geboren.

Joan beijvert zich ook al lange tijd voor het toegankelijk maken 
van museumcollecties voor mensen met een zichtbeperking. En 
zij richtte verder de organisatie Running Blind op waarbij een 
buddy verbonden met een touw als voorloper degene met een 
zichtbeperking bij het hardlopen begeleidt. Het was mijn eerste 
poging om een dergelijke wandeling in onze buurt te organi-
seren en het was natuurlijk afwachten hoe iemand met een ge-
zichtsbeperking de architectuur ondergaat.

Dat alle begin moeilijk is werd al snel duidelijk. Ik had al een 
paar keer ‘sorry’ gezegd als ik iets niet goed omschreef. Voor 
Joan zijn vooral aanduidingen als ‘op 5 over twaalf zie je een bij-
zonder gebouw’ zinvol. Weliswaar was het voor haar niet moge-
lijk om een gehele gevel te ‘zien’, maar aan de hand van beschrij-
vingen en het aanraken van elementen op de begane grond zoals 
deuromlijstingen en gevelversieringen was het wel mogelijk om 
de vormgeving van het gehele pand te ‘voelen’. Voor iemand met 
goed zicht is die ervaring lastig te begrijpen. 

Onze route ging via Bankaplein langs de wederopbouwflats in de 
Riouwstraat, het ook in de Riouwstraat gelegen Duinweide, de 
door Berlage ontworpen Villa Parkwijk in het Prinsevinkenpark, 
het Alexanderhofje aan de Bankastraat en tenslotte de Surina-
mestraat. Duidelijk werd dat architectuur niet alleen visueel, 
maar ook voelbaar kan zijn. Er zijn dan veel meer en heel andere 
dimensies dan je zou denken. En ook stilte kan tastbaar zijn, zo-
als bleek achter de poort van het Alexanderhofje. De wandeling 
leerde ook hoe beschamend veel obstakels op stoepen de weg 
blokkeren voor iemand met een zichtbeperking. Na een wande-
ling van twee uur word je je hier sterk van bewust.

Deze wandeling werd in elk geval door Joan zeer gewaardeerd  
en krijgt, in samenwerking met haar, zeker een vervolg. 

Bart Brouwer

Dichten is niet eenvoudig. Misschien 
zelfs moeilijker dan het schrijven van 
proza. Wanneer je een schrijver vergelijkt 
met een scheikundige, is de dichter een 
alchemist. Een dichter probeert gedach-
ten, bijgedachten en associaties te vangen 
in woorden. Eenmaal geschreven, zijn ge-
dichten als partituren. Je kan ze laten ho-
ren of lezen. Natuurlijk kan je proza ook 
voorlezen. Maar de schrijver schrijft toch 
in de eerste plaats om gelezen te worden. 
Een schrijver die voorleest uit eigen werk, 
doet dat op verzoek of uit ijdelheid. 

De Fietsende Dichter, die in onze buurt 
actief is, draagt voor. Zowel in La Bras-
serie als buiten op het terras, afhankelijk 
van het weer. Wekelijks, op vrijdagmor-
gen zo tegen tienen. Meestal niet meer 
dan twee, hoogstens drie gedichten. Eigen 
werk, of dat van anderen. Zijn optredens 
duren kort, het is bijna ‘hit and run’. Snel 
is hij er daarna meestal weer vandoor.

Na de eerste keer, maanden geleden, had 
hij geen vrijdag overgeslagen. Er waren 
al fans, bezoekers die speciaal kwamen 
voor zijn optreden. Het wachten was op 
zijn eerste bundel. Kortgeleden kondigde 
hij per brief het einde van zijn optredens 
aan. Volgens zijn zeggen kreeg hij niet de 
aandacht, waarop hij gehoopt had. En zo 
eindigt helaas deze prille traditie. JW

Dicht,  
dichter,  
dichtst…

Ingezonden  
brief

Bomenstichting 
Den Haag

Wijkagenda

Zing je blij!

Fo
to

’s
: 0

70
fo

to
g

ra
af

.n
l

Vraagtekens
Bomenbeleid 
Gemeente 
Den Haag? 

   
Duidelijk 
werd dat  

architectuur 
niet alleen  

visueel,  
maar ook 
voelbaar  
kan zijn 

O

   
We leren met ’t hoofd en ’t 
hart waar het bij het zingen 
van een song om gaat

   
In het wild 
is de iep 
vandaag 
de dag erg 
zeldzaam

   
Haalbare 
ideeën 
uitwerken 
om A\W 
groener, 
mooier en 
leefbaarder 
te maken

Een bijzonder  
veelzijdige boom

Waarschijnlijk hebt u wel een favoriete 
boom, de eik, de paardenkastanje of de 
uitbundig bloeiende prunus. Achter de  
betoverende schoonheid van de bladeren 
en bloesems gaat niet zelden een interes-
sant verhaal schuil. Bijna elke boomsoort 
bezit unieke eigenschappen of heeft  
bijzondere cultuurhistorische betekenis. 
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et verkeer raast voorbij, ik sta stil voor Laan 
Copes van Cattenburch nummer 129. Hier 
liggen de Stolpersteine voor Herman Salo-
monson en zijn zoon Hans. Na de oorlog 
kwamen slechts vijfhonderd van de elfdui-
zend gedeporteerde Joodse inwoners van 

Den Haag terug uit de kampen. Onder hen waren niet 
vader en zoon Salomonson. 

Het statige herenhuis met achtertuin aan de Laan Co-
pes laat goed zien dat de schrijver en journalist Herman 
Salomonson een man in bonis was, geen vanzelfspre-
kendheid voor wie zijn geld met de pen verdient. Hij 
was in 1892 geboren in Amster-
dam in een gegoed Joods-In-
disch milieu, werd journalist 
bij het Algemeen Handelsblad 
en De Groene Amsterdammer 
en publiceerde romans die des-
tijds gewaardeerd werden als 
‘amusementsliteratuur’, aldus 
zijn biograaf Gerard Termors-
huizen. In 1922 huwde hij ‘het 
mooiste meisje van Den Haag’, 
Josine Annette Maas Geestera-
nus, kortweg Annie, met wie hij 
een zoon en een dochter zou 
krijgen, Hans en Netje. Die wer-
den geboren in Batavia, waar 
Salomonson inmiddels was 
opgeklommen tot hoofdredac-
teur van de Java-Bode. Grote 
bekendheid verwierf hij met 
zijn actuele rijmkronieken, zeg 
maar columns op rijm, onder 
het pseudoniem Melis Stoke 
(naar de dertiende-eeuwse kro-
niekschrijver). Toen de zacht-
moedige Salomonson zich niet 
kon verenigen met de nieuwe 
koers die de leiding van de krant voorstond, namelijk 
luider tekeergaan tegen het opkomend nationalisme in 
de Oost, pakte hij zijn biezen en keerde met vrouw en 
kinderen en het Duitse kindermeisje Maria terug in Den 
Haag. Daar werd hij aangesteld als directeur van het in-
vloedrijke Indische persbureau Aneta.

In het huis aan de Laan Copes was het een rumoerige 
maar gezellige drukte. Hansje reed paard in de mane-
ge, al voetbalde hij liever. Hij was ook, net als zijn vader, 
dol op boeken en schaken. Netje ontfermde zich over 
hond Minka, poezen, konijnen en schildpadden. Er was 
veel aanloop en Annie, die altijd voor iedereen klaar-
stond, was een onderhoudende gastvrouw voor fami-
lie en vrienden. Naar verluidt waren zij en haar twee-
lingzus behept met een nogal kort lontje, zodat zij in 
de familie bekend kwamen te staan als ‘de brandijzers’. 
Volgens zijn biograaf was Salomonson de stabiele factor 

in het gezin. Om naast zijn drukke baan en gezin nog 
aan schrijven toe te komen, want dat was wat hij toch 
het liefste deed, huurde hij een stille hofjeswoning even 
verderop aan de Mallemolen. In 1929 oogstte hij veel 
succes met Zoutwaterliefde, een roman over een reis per 
mailboot, die in het Engels werd vertaald en nog in 2006 
zijn zevende druk beleefde. Tegenwoordig wordt het let-
terkundig werk van Herman Salomonson vooral bestu-
deerd door historici vanwege het sprekende tijdsbeeld.
Voor zijn werk moest Salomonson regelmatig terugke-
ren naar Indië, in 1934 na het overlijden van zijn direc-
teur zelfs voor bijna een heel jaar. In brieven aan zijn 
gezin liet hij weten dat hij hen erg miste. Over het leven 

in de kolonie schreef hij De reis 
zonder einde (1937), terwijl hij 
na zijn thuiskomst zijn liefde 
voor onder meer het Indische 
eten uitzong in allerlei co-
lumns. Zij zijn in 2018 door Ge-
rard Termorshuizen en Coen 
van ’t Veer samengebracht in 
het verrukkelijke Indisch leven 
in Den Haag, 1930–1940. 

Onder dreiging van de oorlog 
trad Salomonson toe tot het 
Vrijwillig Landstormkorps 
Luchtwachtdienst. Op 10 mei 
1940 waarschuwde hij als ra-
dio-omroeper voor misleiding 
door de invallende troepen. 
Als Jood en ‘deutschfeind-
liche’ Luchtwachter werd Sa-
lomonson al in oktober van 
datzelfde jaar door de Ge-
stapo uit zijn Haagse woning 
gehaald en in het Oranjehotel 
in Scheveningen opgesloten. 
Daar scheef hij nog opbeuren-
de versjes voor zijn medege-

detineerden. Via KZ Buchenwald belandde hij in KZ 
Mauthausen, waar hij op 7 oktober 1942 werd vermoord, 
‘auf der Flucht erschossen’. Hij was toen vijftig jaar. Zijn 
zoon Hans, lid van het Haagse verzet, werd in 1945, 22 
jaar oud, in KZ Neuengamme omgebracht. Annie zou na 
de oorlog voor haar werk in de illegaliteit het Verzets-
herdenkingskruis ontvangen. 

Tijdens de hongerwinter, zo vertelde mij Suzan Piek-
Maas Geesteranus, mocht zij als klein meisje regelma-
tig bij haar geliefde tante aan de Laan Copes van Cat-
tenburch komen eten. De smaak van suikerbieten en 
bloembollen die geroosterd werden op een houtkachel-
tje in de salon, staat haar nog goed bij. Over het lot van 
oom Herman en neef Hans werd niet gesproken, ook 
later niet: ‘Daarvoor was het verlies te groot.’

José Buschman

vreemde vogels           in de archipel

H

Het einde van de reis  
voor Herman Salomonson

Uitgerekend in het Cou- 
perus-jaar 2023 sloot het  
Couperusmuseum in de  
Javastraat op 31 december  
zijn deuren voor het publiek.  
Caroline de Westenholz oprichter en 
kunsthistoricus leidde het museum vanaf 
1996. Maar zonder enige steun van de over-
heid werd het financieel onhaalbaar het 
museum open te houden. Ik had een kort 
gesprek met Caroline: ‘Ondanks het feit 
dat het jubileumjaar 2023 en de verrassen-
de expositie ‘Couperus non binair avant la 
lettre?’ meer bezoekers dan ooit naar het 
Louis Couperus Museum bracht, blijkt het 
niet mogelijk een museum te runnen op 
basis van één enkele privé-financier. De 
bodem van de schatkist is in zicht. 
 
Tussen 2008 en 2020 leefden we van een 
kleine erfenis, maar de afgelopen drie jaar 
financierde ik zelf gemiddeld zo'n 30.000 
euro per jaar. Dat is niet vol te houden. We 
zijn op zoek naar een nieuwe mecenas. 
Een geldschieter die jaarlijks 100.000 euro 
wil doneren. Als die niet wordt gevonden, 
moet het museum vrijwel zeker definitief 
sluiten. Dit zou eeuwig zonde zijn voor 
Den Haag en het einde van een mooie 
droom. Maar wie weet gebeurt er nog een 
wonder. Daar hopen wij op.’ Zijn er geen 
mogelijkheden voor subsidie? We heb-
ben door de jaren heen meerdere subsi-
dieverzoeken ingediend bij de gemeente 
Den Haag, maar sinds 2009 zijn die steeds 
afgewezen. Het is niet moeilijk om geld te 
krijgen voor de tijdelijke tentoonstellin-
gen, maar het salaris van de directeur en 
de exploitatie moeten ook worden betaald. 
We hebben eenvoudigweg structurele 
subsidie nodig om dit museum in stand 
te houden’. Is Louis Couperus niet actu-
eel genoeg voor onze tijd? Nee, daar gaat 
het niet om Couperus geldt als een van de 
grootste en meest vooruitstrevende schrij-
vers die Nederland ooit heeft voortge-
bracht. Met onze tentoonstelling was ‘Cou-
perus non-binair avant la lettre?’ en het 
grote aantal bezoekers daarvoor hebben 
we dat ook kunnen aantonen’.  

Hecht de gemiddelde Nederlander te wei-
nig waarde aan cultuur? ‘Ik ben bang van 
wel. Mensen lezen niet veel meer. Volgens 
mij is Couperus ‘te elitair’ en te moeilijk 
voor veel mensen en dus voor subsidie. 
Maar we blijven hopen op een wonder. Tot 
mei 2024 is het mogelijk om virtueel nog 
een bezoekje aan het museum te brengen 
maar wanneer er zich dan nog geen wel-
doener heeft gemeld, gaat het museum 
definitief dicht’. ES

 louiscouperusmuseum.nl

… de  
dingen  
die voor- 
bijgaan

Natalia  
Berezhnaia

Louis Couperus 
museum 

Toen Natalia voor het eerst de Keukenhof 
bezocht, kreeg ze van ontroering tranen in 
haar ogen. En wie haar taarten ziet, begrijpt 
hoeveel ze van bloemen houdt. Waar haal je 
anders het geduld vandaan om zulke prach-
tige creaties te maken?  
 
Tijdens de coronaperiode, toen Natalia opge-
sloten zat in haar appartement in St. Peters-
burg, volgde ze een masterclass via internet 
van een Zuid Koreaanse chef. Van haar leerde 
ze de geheimen van ‘cream floristics’, het ma-
ken van bloemen op basis van eiwit, citroen-
sap en suikerpoeder. In het begin eindigde 
het in één grote kliederboel. Maar uiteindelijk 
kreeg ze het onder de knie en breidde ze haar 
botanische arsenaal steeds verder uit. Rozen, 
chrysanten, orchideeën en margrieten versie-
ren nu haar taarten. En sinds ze in Neder-

land woont, ook 
de lastigste van 
al: de tulp. Dat 
komt door de 
ovale vorm van 
de bloemkelk 
en de opstaan-
de bladeren. Die 
zijn moeilijker 
met een spuitzak 
te spuiten dan 
rozenblaadjes. 

Smaak komt voor Natalia op de eerste plaats 
maar de opmaak is zó kunstig, dat je je bijna 
schuldig voelt als je de taart aansnijdt. 

Toen de Russen in februari 2022 haar moe-
derland Oekraïne binnenvielen, wilde ze zo 
snel mogelijk weg uit St. Petersburg. Ze wilde 
definitief naar het westen. Haar dochter Ana-

stasia, had ze altijd voorgehouden: ga weg uit 
dit land waar mensen niet worden behandeld 
zoals ze behandeld moeten worden en je niet in 
vrijheid kunt leven. Om die reden verliet deze 
het ouderlijk huis op 17-jarige leeftijd om in Fin-
land logistiek en vervolgens mediatechniek te 
studeren aan een internationale universiteit. Na 
veel omzwervingen belandde Anastasia uitein-
delijk in Den Haag in de Archipelbuurt, waar ze 
met haar Braziliaanse vriend woont. Het appar-
tement bood net genoeg plek om moeder ook 
onderdak te verschaffen. Sinds Natalia bij haar 
dochter woont, probeert ze met haar prachtige 
taarten bekendheid te krijgen (zie instagram: 
fleur.de.natalis.cakes). Haar droom is een eigen 
koffiesalon. En mijn droom, om een bruidstaart 
bij haar te bestellen. Maar na bijna 36 jaar, is het 
daar jammer genoeg te laat voor…  KK

 email: fleur.de.natalis@gmail.com

Ze kon rekenen op de volle medewerking van een aantal zaken in de Ban-
kastraat zoals de Alexanderhoeve, Grand Jean, Gall&Gall (met non-alcoho-
lische dranken) en AH, die bij de ingang ruimte vrijmaakte voor collectan-
ten. Alle extra aangeschafte levensmiddelen en toiletartikelen werden in 
klaarstaande winkelwagens verzameld. Zodra er één volgeladen was, werd 
die slingerend en wel (zoals helaas volle winkelwagens betaamt), naar het 
Klokhuis getrollied. 
 
De vrijwillige collectanten bestonden niet alleen uit actief betrokken buurt-
bewoners. Ook jonge middelbare scholieren van het Sorghvliet gymnasi-
um waren van de partij. Hun motivatie voor de voedselbankactie was niet 
uitsluitend ingegeven door hun verplichting zich voor het vak Maatschap-
pijleer, een aantal uren maatschappelijk in te zetten. Hun inzet straalde ook 
een wezenlijke betrokkenheid uit, die ertoe leidde dat ze de klanten extra 
gemotiveerd kregen om te doneren.  

Door toedoen van een oplettende overbuurman, kreeg Vandana ook toegang 
tot de inmiddels opgeheven Exotenhof. Dat leverde vier volle winkelwagens 
op met achtergebleven artikelen die nog goed bruikbaar waren. Aan het 
eind van de week werden in het totaal 210 gevulde kratten naar het centrale 
verdeelpunt van de Voedselbank in Wateringen afgevoerd. Een groot succes!

De voedselbankactie beperkt zich tot één week in onze wijk. Maar om alle 
mensen onder het bestaansminimum in levensbehoeften te voorzien, heeft 
de voedselbank het hele jaar door uw steun nodig. Hoe u daaraan kunt vol-
doen kunt u vinden op de site van de voedselbank. ES

 voedselbankhaaglanden.nl

Literatuur • Kinderboeken
Antroposofie • Filosofie
en heel veel kunstkaarten.

English books – Deutsche Bücher

Commande de livres français

Frederikstraat 24 • 2514 lk Den Haag
(070) 346 48 00 • info@haagseboekerij.nl

www.haagseboekerij.nl
Bankastraat 12 • Den Haag

www.gransjean.nl

Steeds voor u op 
zoek naar bijzondere 

 lekkernijen!
Bankastraat 103 A
2585 EJ  DenHaag
tfn+tfx 070 35 44 812

Bankastraat 103 A
2585 EJ  DenHaag
tfn+tfx 070 35 44 812

Bankastraat 103 A
2585 EJ  DenHaag
tfn+tfx 070 35 44 812

Bankastraat 103 A
2585 EJ  DenHaag
tfn+tfx 070 35 44 812

Carla heeft een bijzondere band met de natuur. 
De natuur is niet alleen haar inspiratiebron maar 
geeft haar ook een rijkdom aan materialen die zij 
gebruikt in haar ontwerpen. In 1967 gaat Carla 
naar de Academie Beeldende Kunsten Maastricht. 
Ze begint met de afdeling modevormgeving en 
ontwerpen. Na 2 jaar, gefascineerd door de moge-
lijkheden van het smidsvuur gaat ze in 1969 naar 
de afdeling beeldhouwen, metalen en kunststof-
fen. Zij vindt daar de uitingsvorm die ze zoekt. In 
1973 behaalt zij haar bachelor hbo en vervolgens in 
Amsterdam haar master.

Carla vertelt: ‘Ik ben geboren in 1949 in Zuid-Lim-
burg. De vrije natuur was een uitgestrekt heuvel-
landschap en onze uitloop thuis. Ik kom uit een 
gezin met vijf kinderen. Mijn ouders gaven ons de 

Academie Scheveningen is daar ontstaan. Het 
lesgeven en de begeleiding van veel leerlingen uit 
binnen- en buitenland werd een groot succes. Op 
mijn 65ste jaar ben ik in 2014, na 25 jaar gestopt met 
mijn academie. Hierdoor kreeg ik tentoonstellin-
gen in musea en galerieën. Vrijheid is voor mij altijd 
cruciaal geweest. Ik reisde door Nederland, België, 
Luxemburg, Groenland, Malta, de West Indische 
eilanden en veel andere landen. Canada is voor 
mij het meest inspirerende land met veel zeeën, 
bossen, grotten en bergen. Vanaf 1989 was ik ieder 
jaar meestal in Canada. Mijn kunstenaars vrienden 
waren voor mij een rijkdom! In Canmore, Alberta, 
bij het begin van de Rocky Mountains kreeg ik in 
2014 van een indiaan een Ammoliet, een zeldzame 
spirituele edelsteen, die ik heb verwerkt in een hals-
sieraad. In Commanda, Ontario, kreeg ik van Doug 
McAvoy in 2007 een 450 miljoen jaar oude fossiel 
die ik heb verwerkt in een armband. Al mijn wer-
ken zijn uniek en in 2024 zijn er weer twee open 
atelierdagen bij mij thuis. ES

 carlakrutzen.nl

Vormgevend kunstenaar en meester edelsmid, gespecialiseerd 
in de koud smeedbare (zachte) metalen.

Carla Krutzen

   
In de natuur 
vind ik stenen, 
takken, hout, 
schelpen  
en riet die ik 
verwerk in 
mijn sieraden

vrije keuze voor onze studie. Ik ben naar Maastricht 
gegaan en heb daar ontdekt wat ik echt wilde. Die 
opleidingen zijn belangrijk voor me geweest omdat 
ik er de materialen en technieken leerde kennen 
waarmee ik mijn ideeën vorm kon geven. Ik werk 
graag met zilver, tombak, messing, koper en brons, 
zachte metalen waar ik goed mee overweg 
kan. In de natuur vind ik stenen, takken, 
hout, riet en schelpen die ik verwerk in 
mijn sieraden, klein plastieken en wandre-
liëfs’.

Wil je iets vertellen over je leven als 
kunstenaar? ‘Ik ben altijd omringd ge-
weest door kunstenaars tot op de dag van 
vandaag. Een aantal jaren heb ik lesgege-
ven op de Vrije academies in Den Haag, 

Leidschendam, Gou-
da en later aan het 
Canadore College en in de stu-
dio van Jana Brogan, beide in 
North Bay, Canada. Omdat ik 
onafhankelijk wilde blijven be-
sloot ik zelf een academie op 
te richten. Samen met de jazz-
pianist Hein van der Gaag von-
den wij in 1989 een pakhuis in 
Scheveningen, gelegen op een 
binnenplaats in de Maaswijk-
straat. Hein ging in de kelder 
en op de begaande grond wer-
ken/wonen en zelf ging ik op 
de eerste verdieping en de zol-
der werken/wonen. De Breston 

KUNST 
MAKERS 

IN DE 
BUURT

Voedsel– 
bankactie  

weer groot  
succes!

Toen Anne Tieleman zich in 2020 terugtrok nadat zij jarenlang 
de voedselbankactie georganiseerd had, duurde het even voordat 
zich een opvolger aandiende. Maar gelukkig staat de actie sinds 
december 2022 weer op de rails. Zo werd het ook dit jaar onder de 
bezielende leiding van Vandana Sharma een groot succes.  

De mooiste 
taarten van… 
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Meld u aan voor de Archipel\Willemspark nieuwsbrief! 
Ontvang iedere 14 dagen een nieuwsbrief in uw mail met het actuele nieuws uit  
Archipel\Willemspark. Scan de QR of ga naar de website om u aan te melden. 
www.archipelwillemspark.nl

In het laatste wijkberaad was mijn 
rondvraag of het geen tijd werd voor 
naamsverandering van het Dame-
sleesmuseum aan het Nassauplein. 
Deze bibliotheek staat immers al lang 
ook voor heren open. Deze suggestie 
werd met hoon ontvangen, ik had ken-
nelijk geen enkel gevoel voor dierbare 
tradities in onze wijk. Dit deed mij den-
ken aan een vergelijkbare situatie die 
de oudere bewoners van onze wijk zich 
wellicht nog herinneren, bij de Atjeh 
Tapperij in de gelijknamige straat. 
Die tapperij – een prachtig etablisse-
ment met een nostalgisch interieur 
waar het nog steeds uitstekend eten 
en drinken is – heeft een achterka-
mer waar destijds buiten op het raam 
de naam ‘Heerenkamer’ prijkte. Op 
mijn vraag aan de toenmalige (mede)
eigenaar Louis Centazzo of dames daar 
dan niet toegestaan waren was zijn 
antwoord: natuurlijk wel! Bij een latere 
passage zag ik tot mijn vrolijke verba-
zing het opschrift ‘Heeren- en Daames-
kamer’, met dubbel aa! Momenteel is 
de hele naam verdwenen, mét de oude 
ramen, wel jammer! Maar als ik dan 
toch nog een suggestie voor het DLM 
mag doen mag het zijn: Da(a)mes-en-
Heeren Leesmuseum. Logisch toch? 

En nog iets …
Deze tijd van Oud en Nieuw verleidt 
mij wel tot een opmerking naar aanlei-
ding van het introductie-interview met 
‘Onze nieuwe voorzitter’ in de laatste 
wijkkrant. Op een vraag naar ‘de meest 
en minst favoriete plekken in de wijk’ 
noemt hij als laatste categorie “nieuw-
bouw die geen enkele aansluiting bij de 
sfeer van de wijk heeft, en het binnen-
terrein van het de Monchyplein, hoe-
wel groen, mist toch karakter”.  
 
Het is niet duidelijk of met nieuwbouw 
ook het De Monchyplein bedoeld wordt 
maar dan zou de voorzitter toch nog 
eens het artikel van onze wijkadvocaat 
Rupert van Heijningen moeten lezen 
in het Jubileumnummer van Ons Den 
Haag (zomer 2023). Dit onderstreept 
nog eens duidelijk de stedenbouwkun-
dige harmonie tussen de oude wijk en 
‘Bofill’. Feit is dat wij als bewoners van 
het Monchyplein, hoe uiteenlopend 
ook, allemaal blij zijn met het gewel-
dige uitzicht op groen, water en vogels 
(soms ook ‘vreemde vogels’), waar ou-
de-wijkbewoners het vaak zonder moe-
ten doen. 

Auke van der Kooi 

Tai9    
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 

 

Kin San Tai Chi  
Open Dag en proefles! 

 
 - Chinese bewegingskunst voor jong en oud -  

 

Den Haag/Bezuidenhout 
Gymzaal Lyceum Zandvliet 

Bezuidenhoutseweg 40 
(ingang linkerzijde gebouw) 

 
Loop binnen bij de gratis  

Open Dag op zondag 3 maart  
tussen 13.30 en 16.30u 

 
of kom naar de gratis  

Proefles op woensdag 13 maart 
van 19.00 tot 20.00u 

 
Aanmelden hoeft niet, maar wel fijn: Hanneke Verduyn, 

tel. 06 44570694/e-mail: j.m.verduyn@planet.nl 
 

www.kinsantaichi.nl 
 

 

Evita Zorg biedt alle vormen van zorg
in uw eigen vertrouwde omgeving.

Gespecialiseerd in terminale zorg
Evita Zorg kan er 24 uur per dag voor u 
zijn voor palliatieve zorg. Dit kan per direct 
ingezet worden indien nodig. Heeft u nu 
zorg nodig? Neem contact op met één van 
onze wijkverpleegkundigen.

Van Alkemadelaan 309A, Den Haag

070-314 16 00
info@evitazorg.nl  | www.evitazorg.nl

Thuiszorg die bij ú pastThuiszorg die bij ú past

INDONESISCHE RIJSTTAFELS EN SCHOTELS

Frederikstraat 225 (verlengde van de Denneweg)
Tel. +31 (0)70 360 31 25 

Reservations: tokofrederik.nl

RIJSTTAFELS
With beef, chicken, 
shrimps, vegetables 
and soy dishes    

VEGA AND VEGAN 
Many dishes, wines 

and drinks are vegan 
or vegetarian

RESTAURANT      
With 22 tables 
and 80 chairs

PRIVATE DINING 
For groups up

 to 20 people

OUR CUISINE         
From West Java, 
is rich of fl avor and 
a little spicy

ALLERGIES           
We can take all 

allergies into
 account       

TAKE AWAY               
Rijsttafels, snacks, 
wines, beers and 
drinks

CATERING            
For companies 
and private up 
to 200 people

advertentie

“Never, ever,  
think outside the box”

Ingezonden 
brief 

Pulchri Studio 
t/m 25 februari 

Woensdag  
28 februari 

Anekdote…

De hoeveelheid nutteloze kennis van 
de gemiddelde La Brasserie bezoeker 
moet niet onderschat worden. Het deel 
daarvan dat parate kennis is, is al wat 
bescheidener. En om die kennis gaat 
het bij dit spel.

Wanneer je dagelijks op een vaste tijd 
naar een café gaat om koffie te drinken, 
ontmoet je mensen waar je een band 
mee krijgt. Je praat over van alles en 
nog wat en steekt er terloops ook nog 
wat van op. Iedere bezoeker heeft zijn 
eigen achtergrond en kennis. En om die 
– niet specifieke – kennis gaat het bij 
het quizzen. Als het initiatief genomen 
wordt door La Brasserie om een Pub 
Quiz te houden, moet je daar wel een 
keer aan meedoen. Je kan je daar, ze-
ker de eerste keer, niet aan onttrekken. 
Er worden teams gevormd. De meeste 
deelnemers hebben geen ervaring.

Onwennig en wat zenuwachtig komen 
we het zaaltje van La Brasserie bin-
nen. De ploegen nemen mekaar op en 
taxeren hun kansen. De vragen blijken 
van een verwarrend prachtmengsel. 
De organisator heeft er zijn best op ge-
daan. Dan worden na enige ronden de 
ingevulde formulieren opgehaald en 
begint het zenuwslopende wachten. De 
uitslag is voor ieder een verrassing. En 
niet in het minst voor de winnaars. Nu 
blijkt wel, dat nutteloze kennis soms 
wel nuttig kan zijn. Maar ook wanneer 
je niets wint, heb je toch een mooie 
avond gehad.

De komende tijd wordt er gemikt op 
een quiz per maand, op woensdag-
avond. De eerstvolgende is op 28 febru-
ari. Inloop vanaf 18.00 uur en start om 
19.00 uur. U kunt zich opgeven bij La 
Brasserie, mt@labrasserie.nu. JW

La Brasserie

In Pulchri Studio, Lange Voorhout 15, 
is t/m 25 februari een mooi eerbetoon 
te zien van de in 2020 overleden Haag-
se kunstenares, sinds de jaren ’70 een 
actieve bewoonster van onze Archipel-
buurt. Haar schilderwerk toont een op-
vallende tijdloosheid en actualiteit. 

 pulchri.nl

Wil Korrelboom 
een retrospectief

Ondenkbaar ijle  
… acacia’s

Zo’n dertig jaar geleden vatte een en-
thousiaste bewoonster het plan op om, in 
samenwerking met de gemeente, de kale 
Riouwstraat van bomen te voorzien. Ze 
deed dit in overleg met andere Riouw-stra-
ters en bracht een bedrag bij elkaar van 
fl.50.000,–. Ze inventariseerde bovendien 
hun wensen. Die luidden als het volgt: uit 
zorg voor de geparkeer-
de auto’s en uit angst 
voor vogelpoep mocht de 
boomsoort niet aantrek-
kelijk zijn voor vogels in 
het algemeen en voor 
duiven in het bijzonder. 
En uit zorg voor de auto-
lak moest het bovendien 
een druipvrije soort zijn. 
Vanwege het risico van 
opwippende tegels was 
een niet te sterke wor-
telpartij gewenst. Verder 
moest het aantal aan te 
planten bomen beperkt 
blijven, om vooral niet te 
veel parkeerplaatsen kwijt 
te raken. En de betreffen-
de boomsoort mocht geen licht wegnemen 
van de huizen waar de boom vóór kwam te 
staan.

Met deze criteria moest de bewoonster het 
doen. Een bijkans onmogelijke taak. Ge-
lukkig was er één boomsoort die redelijk 
voldeed aan het wensenpakket: de acacia 
(Robinia pseudoacacia) Een ijle boom die 
geen licht wegnam, niet droop en voor dui-
ven geen aantrekkelijk verzamelpunt. Daar 
werden er voor de hele Riouwstraat 72 van 

besteld. Het hadden er meer kunnen zijn, 
maar vanwege het niet op willen geven van 
parkeerplaatsen, werd het initiatief niet 
door alle bewoners gesteund. Het gevolg is 
te zien. Vooral in het eerste gedeelte van de 
Bankastraat (van de Scheveningse bosjes tot 
het Bankaplein) staan de bomen onregel-
matig en karig gespreid. Bovendien bleek de 

acacia niet stormbesten-
dig en werden een aan-
tal in de loop der jaren 
zwaar beschadigd. Som-
mige gesneuvelde aca-
cia’s werden vervangen 
door andere bomen (bv 
tegenover nr. 40) maar op 
één plek helemaal niets 
(tegenover nr. 71). Van 
een tweetal redde de ge-
meente wat er te redden 
viel maar het resultaat 
is wel heel armoeiig… 
(tegenover nr. 57 en op 
de hoek van de Borneo-
straat; zie foto). 

Nu de tijden veranderd 
zijn en er meer aandacht is voor het belang 
van groen voor klimaatbescherming en bo-
vendien de auto minder de heilige koe is die 
die was, is het ook tijd om het eerste stuk 
van de Riouwstraat qua vergroening aan 
te pakken. Misschien kan het advies van 
Petrus van Duijne opgevolgd worden door 
de verpieterde acacia’s te vervangen door 
vrolijk bloeiende fruitbomen. Daar plukken 
we per slot allemaal de vruchten van! Welke 
enthousiaste bewoner/ster zet daar nu, na 
dertig jaar z’n/haar schouders onder? KK



Archipel\Willemspark februari maart 2024   1514   februari maart 2024 Archipel\Willemspark

advertentie

maandag

Gym voor Ouderen (MBVO) 55+
aanvang 09.30 uur (Er zijn 3 lessen) 
Yoga op de stoel 
aanvang 12.15 uur » tot 13.15 uur 
Tafeltennis  
aanvang 13.30 uur » tot 15.00 uur

dinsdag

Sport grondoefeningen
dames 16.30 uur » heren 17.45 uur
Juridisch spreekuur
Elke laatste dinsdag van de maand
aanvang 19.00 uur » op afspraak
Bouwkundig spreekuur
Elke derde dinsdag van de maand
aanvang 19.00 uur » op afspraak

woensdag

Oogvereniging
Elke 1e woensdag van de maand 
Koempoelan
Elke 2e woensdag van de maand 
Sodurado voor 5–15 jaar
aanvang 16.15 uur
Alexander Techniek
—op afspraak
Sport Grondoefeningen
Heren 19.30 uur

donderdag

LabWest prikpost
aanvang 10.30 uur » tot 11.15 uur
Alexander Techniek
—op afspraak

vrijdag

Bewonersorganisatie  
Archipel \Willemspark
aanvang 09.00 uur
Klei- en boetseerclub
aanvang 10.00 uur » op afspraak
Bibliotheek
aanvang 13.30 uur » tot 15.00 uur
Hulp bij smartphone,  
tablet of laptop
—op afspraak

zaterdag

Sport Grondoefeningen
Heren o9.30 uur
Kyusho Jutsu zelfverdedigingskunst 
aanvang 10.30 uur 

Programma 
Activiteitencentrum 
Het Klokhuis

Dagelijks geopend! 
Voor koffie en thee, 
gebruik lectuur en 
computers in de  
ontmoetingsruimte
 

Activiteitencentrum ’t Klokhuis
Celebesstraat 4, ✆ 070 350 35 11 
stichtinghetklokhuis@live.nl

Wijkbus STAP-IN
Elke ochtend 09.00 tot 10.00 uur
✆ 070 352 04 16

Aanbod cursussen
volksuniversiteitdenhaag.nl
 

  stichtinghetklokhuis.nl

van 09.00 tot 16.00 uur 
vrijdags tot 15.00 uur

Naast het bij vele wijkbewoners populaire Ba-
rista café op de hoek van Frederikstraat en Kerk-
straat, is in de Kerkstraat nr. 4 tot en met 28 een 
aantal woningen in dezelfde stijl als het pand van 
Barista gebouwd. Zowel café als woningen worden 
gekenmerkt door een aparte architectonische stijl.

Barista 
De stijl van het hoekpand is te omschrijven als 
Jugendstil, en tegelijk als een mengeling van stij-
len, inclusief elementen van neogotiek en neore-
naissance, typerend voor een tijdperk waarin vaak 
terug werd teruggegrepen op voorgaande stijlpe-
rioden. 

De entree is omlijst met gebeeldhouwd natuur-
steen en nodigt uit om hierbinnen te gaan. De 
vorm van de gebogen raampartijen op de begane 
grond vertoont enige overeenkomst met het ge-
bouw van ‘De Nederlanden van 1845’ aan het Kerk-
plein, ontworpen door architect H.P. Berlage. De 
gevel van Barista heeft een aantrekkelijke en rijke 
uitstraling met zijn pilasters (halfzuilen) en con-
soles in natuursteen en patronen in baksteen. Met 
de hoektoren en de kantelen heeft het iets weg van 
een kasteel.  Het pand heeft rijke ornamenten rond 
de entree, rond de raampartijen en in de consoles 

in de gevel en de torenelementen en kantelen. De 
detaillering van het balkon boven de entree van 
het hoekpand is gelijk aan die van de balkonnetjes 
van de naastgelegen woningen aan de Kerkstraat.  

In het Barista café zelf was oorspronkelijk een 
Vleeschhouwerij gevestigd. Veel later volgde Rij-
wielzaak Cash and Carry en daarna kappers- en 
hoedenzaak Hervé. De huidige functie als café en 
koffiezaak past goed bij het sfeervolle karakter van 
het pand.

Kerkstraat
De woningen in de Kerkstraat zijn in eenzelfde 
stijl gebouwd, maar wel soberder van uitvoering 
dan het hoekpand. Zij waren ooit bestemd voor 
militairen uit de toen nog in de buurt gevestigde 

Frederikskazerne. Bo-
ven enkele toegangen 
zijn symmetrisch en 
paarsgewijs zogenaam-
de Franse balkons aan-
gebracht. Er past geen 
stoel op maar zij zijn toe-
gankelijk via naar bin-
nen openslaande deu-
ren. Een typische vorm 
van een stadsbalkon. De 
gehele rij woningen is 
als een woonblok vorm-
gegeven met een sterke 
ritmering. Deuren zijn 
veelal gecombineerd 
en geven toegang tot de 

bovenwoningen. Ornamenten in natuursteen zijn 
alleen aanwezig in consoles onder de balkonne-
tjes. Verder zijn fraaie geometrische versieringen 
in verschillende kleuren baksteen aanwezig onder 
andere in bogen boven raamopeningen.

Boven een van de deuren prijkt een bord met de 
tekst ‘Je maintiendrai’. Wijst dit op de bestemming 
van de woningen voor rangen uit het leger of is dit 
het gevolg van een studentikoze grap? Waarschijn-
lijker is dat het past bij de oorspronkelijke func-
tie van de woningen. Wie even de tijd neemt zal 
plezier beleven aan de aparte architectuur op deze 
centrale plek in het Willemspark.

Bart Brouwer

Graag leid ik u rond in het Archipel\Willemspark 
bartelebrouwer@gmail.com

Vijftig jaar geleden kwam ik in de Archipelbuurt 
wonen en het winkelbestand veranderde erg in die ja-
ren. In de zijstraten waren nog veel melkboe-
ren/kruideniers gevestigd. In de Atjehstraat was 
dit melkboer Bakker, hoek Borneostraat/Malak-
kastraat zat Hoogenboom, hoek Malakkastraat 
Van der Wiel en t/o de korte Balistraat in de Su-
matrastraat was de winkel van Meershoek. De 
melkboeren Bakker en Hoogenboom reden ook 
nog met een wagen langs de deuren en werken-
den konden hun sleutel afgeven aan de melk-
boeren om de bestelling in de hal af te kunnen 
leveren. De echtgenoten van deze melkboeren 
bleven op de winkel ‘passen’.

Pensionering en sanering
Geleidelijk aan werd echter de supermarkt aan- 
trekkelijker met lagere prijzen en zijn de kleine- 
re winkels gesloten. De supermarkt, aanvankelijk Simon 
de Wit en hierna Albert Heijn waren ook zeer beperkt in 
oppervlakte. Je kwam op zaterdag met je winkelwagen 
bijna gelijk in de file naar de kassa terecht. Al winke-
lend vulde je onderweg je wagentje met boodschappen 
tot je na een grote lus gelopen te hebben kon afreke-
nen. Albert Heijn kocht geleidelijk aan de belendende 
panden op waar eerst bakker Van Aalst zat met altijd 
een vers korstje brood voor een klein kind en de drank-

handel Westerhoven. Later volgde in de Sumatrastraat 
groenteboer Leeuwenstein, een geliefde volkszaak –ook 
voor Benoordenhout – het jazzcafé van Bea – geliefd 
en verguisd – en Drogisterij ‘de Bruine Beer’, waar je 
deskundig advies kon krijgen. Bij de uitbreiding van Al-
bert Heijn heeft de Bewonersorganisatie A\W zich hard 
gemaakt voor een open zicht in de supermarkt en geen 
grote blinde gevel. Dit is wel redelijk gelukt. De ingang 
kwam aan de Sumatrastraat en de gesloten stomerij er-
naast zal ook bij de winkel getrokken worden. Klanten, 
die mopperen over deze beperkte AH, mogen blij zijn 
dat er gelukkig nog veel speciaalzaken open zijn. 

Voor elck wat wils
De delicatessenzaak van de heer De Bruyn, die met een 
stijf been of houten been zijn zaak bestierde (en erboven 
woonde) tot Van der Loos de zaak overnam. Nu is Grans-
jean de huidige eigenaar en heeft ook de toename van 
expats meegemaakt. De Kruidentuin, aanvankelijk Dille 
en Kamille is al lang geleden overgenomen door Ardine 
en de ecologische producten worden node gemist nu 
deze zaakgesloten is. De etalages van Gilles waren ook 
altijd een feest voor het oog. De Zuivelhoeve, kaaswinkel 
van Annelies, tussen bakker en slagerij heeft (met een 
nieuwe eigenaar) als Alexanderhoeve ook zijn plaats ge-
vonden. Vóór het een kaaswinkel was, zat de Amrobank 
erin en de pinautomaat is nog de getuige hiervan. Slage-
rij Hoogeboezem werd na een grote verbouwing Matla 
en ook de belegde broodjes in de lunchtijd zijn geliefd 
gezien de wachtenden ervoor. De andere slagerij van 
Burgersdijk in de smalle Bankastraat is nu bakker van 
Kempen. Bakker Bornheijm en zijn vrouw verkochten 
hun zaak aan Bakker Bosman. In de smalle Bankastraat 
is het Vlaamsch Broodhuis, waar je ook kunt lunchen. 
Alle drie de bakkerswinkels komen uit een keten en er 
wordt niet meer ‘thuis’ gebakken. 

Wordt vervolgd…

Else Ponsen

Winkels in  
de Archipel

Schakelpunt

Dankzij vrijwilligers worden de volgende  
activiteiten ondernomen met Rijker Leven:  
bioscoop  en musea bezoekjes, yoga/gym op  
de stoel, gespreksgroepen, koffie ochtenden, 
gezamenlijke maaltijden, lezingen door en voor 
wijkbewoners met happy hour om na te praten, 
Draadcafé (brei, haak etc.) leesclub, filmmid-
dag, wandelingen in park, bustochten en Lite-
rair Café Atelier a Gogo. Geregeld hebben we 
gezellige middagen in het Schakelpunt met  
een quiz, bingo, lunch of muzikaal optreden. 
Om in 2024 hiermee door te kunnen hebben 
wij uw ondersteuning nodig. Zonder nieuwe 
vrijwilligers kunnen wij niet al deze activiteiten 
draaien. 

Concreet zoeken wij:                      
• Organisator voor maandelijkse lezing 
• Medeorganisator voor museumuitstapje
• Medeorganisator sporadische uitstapjes
• Medeorganisator filmmiddag
• /heer koffieochtenden
• Lid stuurgroep

Wees gerust, u wordt zeker niet meteen in het 
diepe gegooid, we begeleiden uiteraard eerst en 
kijken wat er wel en niet lukt. En zoeken samen 
naar een passende rol en de hoeveelheid inzet 
bepaalt u uiteraard zelf.

De stuurgroep is de spil van de organisatie en 
komt elke 5 à 6 weken bijeen, wij zouden het 
heel fijn vinden als deze groep wat groter wordt. 
We zijn een leuk team en krijgen veel voldoe-
ning van de vreugde die Rijker Leven brengt in 
de wijk. Door de grote diversiteit aan activitei-
ten en mensen is het erg afwisselend en leuk 
om ons in te zetten voor Rijker Leven. En na-
tuurlijk is er van tijd tot tijd ook een leuke atten-
tie van Florence voor de vrijwilligers.  
 
Bent u geïnteresseerd, heeft u vragen en/of wilt 
u meer informatie? Neem dan contact op met 
de coördinator van Rijker Leven, Ilse Mijnhart.
U kunt zich ook bij Ilse aanmelden voor de 
mailinglijst. Zo blijft u altijd op de hoogte van 
komende activiteiten

Activiteiten 
maart 2024

1 maart  
Lezingen 

10 maart  
Filmmiddag

15 maart  
Museumbezoek

19 maart  
Samen dineren

  
Voor meer informatie 
contact u Ilse Mijnhart 
ilse.mijnhart@florence.nl  
✆ 06 398 506 94  

Florence  
Burgemeester  

Patijnlaan 1900

Toen & Nu

Vrijwilligers gezocht Rijker Leven

   
De echt-
genoten 
bleven op 
de winkel 
passen

Architectuur   
Archipel\Willemspark

Barista en 
de Kerkstraat
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Te  
kijk 
in de  
wijk
Jos Lammers
instagram: joslamcomics 

Tijdens een workshop begin 2006 kreeg het 
schilderen me ‘te pakken’. In die workshop leerde 
ik een onderschildering op te zetten in ei-tempe-
ra en al vrij snel – na ook te hebben gewerkt met 
olieverf en acryl – besloot ik dat dit het materiaal 
was waar ik mee door wilde gaan. Vervolgens ben 
ik hier op eigen houtje, als autodidact, mee gaan 
experimenteren. Bovendien ontdekte ik mijn pas-
sie voor het schilderen van ‘levende’ portretten. 
De uitdaging voor mij daarbij is de eigenheid van 
iemand goed te kunnen vangen. 

Inmiddels heb ik al heel wat portretten geschil-
derd – al dan niet in opdracht – en geef ik ook re-
gelmatig cursussen ‘Portretschilderen met ei-tem-
pera’. Schilderen met ei-tempera houdt in dat je je 
eigen verf maakt met gekleurde pigmentpoeders 
en verdund eigeel. De kleuren die je kunt maken 
wanneer je deze techniek onder de knie krijgt, 
zijn prachtig en duurzaam. Verder vind ik het een 
groot voordeel dat ei-tempera snel droogt en je 
niet hoeft te werken met oplosmiddelen. Daar-
naast past het materiaal bij mijn voorkeur voor 
‘fijnschilderen’. 

De portretten die hierbij zijn afgebeeld geven een 
indruk van de werken die ik maak. Op de exposi-
tie zelf zijn heel diverse portretten te zien, die qua 
techniek of uitwerking sterk van elkaar kunnen 
verschillen. Naast het werk van mezelf, laat ik in 
’t Klokhuis ook foto’s van werk van mijn cursisten 
zien. Ik hoop dat u geïnteresseerd bent geraakt en 
gauw een kijkje komt nemen!!
 

  coradenboer.nl

Een commissie met leden van de 
bewonersorganisatie, bestuursleden 
van stichting en vereniging het Klok-
huis heeft de afgelopen tijd samen met 
wijkbewoners en de Gemeente nieuwe 
ideeën en plannen ontwikkeld voor het 
Klokhuis.

Om deze plannen en ideeën tot uit-
voering te brengen is de commissie op 
zoek naar bewoners die interesse heb-
ben om komend jaar te helpen bij het 
uitvoeren van activiteiten als vrijwilli-
ger. Heeft u goede ideeën om activitei-
ten beter te organiseren en te laten sa-
menwerken als coördinator? Dan bent 
u bij het Klokhuis aan het juiste adres!

De commissie is bovendien op zoek 
naar nieuwe bestuursleden voor Stich-
ting het Klokhuis. Als bestuurslid 
houdt u zich bezig met de exploitatie en 
het beheer van het buurthuis en onder-
houdt u contacten met verschillende 
netwerkpartners. Samen met de andere 
vrijwilligers bent u verantwoordelijk 
voor een leuk en gezellig buurthuis.

Heeft u interesse in één van  
bovenstaande werkzaamheden?  
Of wilt u wat meer informatie?  
Hiervoor kunt u zich wenden tot het 
huidige bestuur (Ruud Klein,  
ruudklein@stichtinghetklokhuis.nl)  
of tot de commissie (Tjebbe Ypma, 
tj.ypma@kpnmail.nl). Voor vragen 
kunt u ook bellen met ’t Klokhuis tus-
sen 09.00 en 13.00 uur op 070 350 35 11.
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In november vorig jaar is Wybe Taekema, 
voorzitter van het bestuur van de Bewoners-
organisatie Archipel\Willemspark van 2008–
2012, ons ontvallen. 

Voordat hij voorzitter werd was hij meer 
dan 40 jaar advocaat in Den Haag. Hij was 
partner van het kantoor Blackstone, Rueb en 
Van Boeschoten, later De Brauw Blacksto-
ne Westbroek, en oud-deken van de Haagse 
Orde van Advocaten. Uit zijn advocatuurlijke 
tijd had hij de Gemeente Den Haag van nabij 
leren kennen en ze hadden daar – terecht – 
respect voor hem.  Dat kwam goed van pas. 
‘Zijn prachtige brieven leverden weleens 
resultaat op’, aldus Tieke Dedel, die destijds 
met Wybe in het bestuur zat.

Zijn voorzitterschap vervulde hij met dezelf-
de toewijding en creativiteit die hij geduren-
de bijna 50 jaar als Haagse advocaat toonde. 
Zo spitte hij voor de gemeenteraadsverkie-
zingen van 2010 de verkiezingsprogramma’s 
van iedere partij nauwkeurig door en kwam 
hij tot de conclusie dat de bewoners het bes-
te op de Haagse Stadspartij (HSP) konden 
stemmen.  In hun programma stond name-
lijk dat het VCP (Verkeers Circulatie Plan) 
over het Telders-tracé moest lopen en niét 

dwars door de Archipel over de Laan Copes 
van Cattenburch. Hij presenteerde een eigen 
stemwijzer aan de bewoners en mede na-
mens Duinoord werd een verkiezingsavond 
gehouden. Gevolg: dat jaar won de HSP twee 
zetels. Vier jaar later werd de HSP zelfs de 
grootste partij in A\W en kwam die partij met 
5 zetels in de Gemeenteraad.  

Zoals Wybe was, zo werden de vergaderingen 
bondig en vol plezier voorgezeten. Er kon 
altijd gelachen worden. Hij kon met iedereen 
overweg, ook met apert lastige zielen.  Dan 
wist hij met een kwinkslag de boel toch weer 
vlot te trekken.  Zo liet hij iedereen in hun 
waarde en had werkelijk niemand een hekel 
aan hem; Wybe Taekema was nu eenmaal 
een zeer aimabel mens!

De laatste jaren ging het met zijn gezondheid 
steeds moeizamer, maar hij hield vol. Hij was 
tot oktober nog vaste gast bij de Open Podi-
um concerten in het Vreede-huis, waar hij 
een speciale stoel had op de eerste rij zodat 
hij de musici beter kon zien en horen.  Maar 
met daarbij de achteruitgang van zijn geheu-
gen vond hij het tijd om te gaan. Wybe was 
een bijzondere man, een ‘vaste waarde’ voor 
velen. Wij zullen hem lang missen. KAZ

Vernieuwing  
van ’t Klokhuis 
Wie helpt er mee?

Sinterklaas Kapoentje. Gooi wat in  
m’n schoentje. Gooi wat in m’n laarsje. 
Dank u Sinterklaasje

Wybe  
Taekema

In Memoriam

Expositie 
in ’t Klokhuis 
3 maart  
— tot 5 mei 
2024

1939–2023

Cora den Boer

Buurtcentrum 
 


